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Milí občané 
Zelenče,
od nástupu do funkce místostarostky 
mám jedno velké přání. Mít úřad, kde 
se dobře cítí zaměstnanci i ti, kdo sem 
přicházejí cokoli domluvit nebo vyřešit. 
Úřad, který je pro všechny důstojným 
místem a hezkým pracovním prostře-
dím. 

Když jsem své přání vyslovila nahlas, 
našla jsem podporu a pochope-
ní vlastně překvapivě snadno. 
Komunikace s občany přes 
okénko ve dveřích nevadila 
zdaleka jen mně a s přibýva-
jícími projekty se zvyšoval 
také počet zaměstnanců, 
které nebylo kam posa-
dit. Navíc jsme se dlou-
hodobě potýkali s tech-
nickými problémy jako 
protékající toalety, plíseň 
ve sklepě nebo přibýva-
jící nefunkční vybavení. 
A když opakovaně prasklo 
vodovodní potrubí, bylo už 

v zásadě jasné, že rekonstrukce je tak 
jako tak nevyhnutelná. 

Pak už věci nabraly rychlý spád. Ve spo-
lupráci s architektem jsem připravila 
návrh nového uspořádání, následoval 
projekt, získání všech potřebných po-
volení a výběrové řízení na zhotovitele. 
Škola nám ochotně poskytla dočasné 
náhradní prostory a v červenci jsme 
se přestěhovali. I tato stavba s sebou 
pochopitelně nesla nečekané kom-
plikace a nutné vícepráce, kvůli nimž 
nabrala asi měsíční zpoždění. Věřím 
ale, že až budete číst tyto řádky, nebo 

alespoň ne dlouho poté, budeme už 
zpátky a v novém.

Ráda bych v této souvislosti po-
děkovala za trpělivost všem, 

jimž rekonstrukce tak či onak 
znepříjemnila či znesnadni-
la život. Především oběma 
lékařkám, jejich sestřičkám 
a pacientům.

Těším se s vámi v upravených 
prostorách na viděnou!

Vaše místostarostka

Průvodce poplatky  str. 06

Hasiči v Zelenči  str. 08

Výklenková kaple   str. 10

Projekt 
Kompostárna je 
úspěšně dokončen!
Poslední díl skládačky Kompostárna, kte-
rým je mobilní drtič odpadu Minishark, 
je po dlouhém čekání konečně tady. Na 
pořízení tohoto stroje jsme využili dotaci 
z Operačního programu životní prostředí, 
která pokryla 70 % nákladů. Náš “žralok” 
dokáže zpracovat téměř jakýkoliv biolo-
gický materiál od zeleného odpadu až po 
náletové dřeviny. Spolu s předáním stroje 
začátkem října byli také proškoleni zaměst-
nanci Technických služeb, a tak už nic ne-
brání tomu, abychom se pustili do toho, co 
je cílem celého projektu, a sice soběstač-
nost v ukládání bioodpadu a čistírenských 
kalů, což obci přinese úsporu přibližně 
500 tis. Kč ročně.

Lucie González
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zastupitelstva 
obce
• Probíhají přípravy na vypsání archi-

tektonické soutěže na řešení celé-
ho areálu tzv. Lištárny, která se bude 
striktně řídit pravidly České komory 
architektů. Půjde o vůbec první takto 
organizovanou soutěž v historii obce. 
Zastupitelstvo schválilo členy poroty, 
kterými jsou zastupitelé Vít Šikýř (SpZ) 
a Roman Doležal (ZSNK), resp. jako 
náhradník Pavel Fajt (SpZ), a tři zá-
stupci odborné veřejnosti – architekti 
David Hlouch, Tereza Vojtěšková, Jan 
Kalivoda a jako náhradníci architekti 
Anna Laubová a Petr Bureš. Jedním 
z podkladů pro porotu budou i výsled-
ky dotazníkového šetření, jež proběhlo 
mezi občany Zelenče.

• Zastupitelstvo schválilo nové zřizovací 
listiny základní a mateřské školy. Na-
hradily tak původní, 10 let staré, které 
nedostatečně řešily především oblasti 
nakládání s vlastním a svěřeným ma-
jetkem nebo přijímání darů, dotací. 

Krátké zprávy 
z obce
• V uplynulých týdnech proběhla II. eta-

pa výměny veřejného osvětlení zahr-
nující lokality B, Pod Kapličkou a Mstě-
tice.

• Ve spolupráci s věznicí v Jiřicích jsme 
zajistili 5 odsouzených, kteří po dobu 
čtyř dnů pracovali na opravě dětského 
hřiště u cyklostezky v lokalitě Obora. 
Práce zahrnovaly opravu plotu, jeho 
obroušení, natření, doplnění chybějí-
cích planěk a také odstranění plevele 
na ploše hřiště.

• Byly vysoutěženy práce na projekci tzv. 
Jižní cyklostezky, která v budoucnu spo-
jí Horní Počernice, Zeleneč, Nehvizdy 
a Čelákovice podél železniční tratě.

• V návaznosti na státní rozpočet na rok 
2025 a z opakovaných jednání s mi-
nisterstvem zemědělství zatím vyplý-
vá, že letos prostředky na intenzifikaci 
naší ČOV pravděpodobně nebudou. 
Bez ohledu na tento fakt připravujeme 
zahájení projektu, prvotně výměnu 
aerifikačních elementů a dmychadel.

• V říjnu byl společností Foragri s.r.o. 
dodán mobilní drtič pro naší kom-
postárnu. Mobilní drtič byl pořízen TS 
obce Zeleneč s.r.o. za 5 465 tis. Kč bez 
DPH (TS jsou plátci DPH), z nichž 70% 
bude financováno z dotace.  Dopo-
sud jsme využívali externí drtič, který 
nám pomohl založit první zakládku, 
která v tuto chvíli prochází rozborem 
a certifikací.

V Zelenči jinak než 
v celém kraji
V pořadí šesté krajské volby skončily ve 
Středočeském kraji jasným vítězstvím 
ANO, které získalo 33,4 procent hlasů. 
Druzí byli Starostové a nezávislí (STAN) 
s 26,9 procenty a třetí koalice Spolu, 
kterou volilo 17,6 % zúčastněných voli-
čů. Přes hranici pěti procent se dostaly 
ještě další dvě koalice – SPD, Trikolora 
a Pro s 5,4 a Stačilo! – Spojená levice 
s 5,2 procenty hlasů. Na úrovni kraje do-
sáhla volební účast 33,2 procent. 

Výsledky v Zelenči jsou jako takřka 
vždycky hodně odlišné. Mezi zeleneč-
skými voliči jednoznačně nejvíce za-
bodovali STAN s 38,4 procenty, což je 
výsledek dokonce o něco lepší než na 
úrovni okresu Praha-východ, kde usku-
pení vedené současnou hejtmankou 
dosáhlo svého nejvyššího zisku v celém 
Středočeském kraji. 

Na druhém místě skončila v Zelen-
či koalice Spolu s 25,6 % a teprve třetí 
bylo ANO, které volilo 18,3 % zeleneč-
ských voličů. Zajímavé je i to, že přes 
hranici pěti procent se u nás už nikdo 
další nepřehoupnul. Nejblíže byli Piráti 
s 4,3 a Stačilo! s 3,7 % hlasů. Těsně nad 
tři procenta získala koalice vedená SPD. 

V součtu to znamená, že kdyby o slo-
žení zastupitelstva Středočeského kra-
je rozhodovali jen zelenečští voliči, byly 
by v něm jen tři subjekty: STAN, Spolu 
a ANO. Koaliční vyjednávací varianty by 
tak byly jednodušší, nebo možná na-
opak ještě složitější. 

Za zmínku ovšem stojí i volební účast 
v naší obci. K volbám přišlo skoro 
42 procent voličů, takže i tentokrát patří 
zelenečská účast ke špičce v rámci celé 
České republiky. Zároveň je zřejmé, že 
oproti volbám z před čtyř let přišlo takřka 
o pětinu méně voličů. Tehdy totiž volilo 
přes 51 % zapsaných voličů. I v Zelenči, 
který je tradičně baštou stran tvořících 
současnou vládní koalici (tedy myšleno 
i s Piráty, kteří ji už opustili), se tedy potvr-
dil celorepublikový trend. Vládní strany tu 
sice vyhrály, ale mnozí jejich minulí voli-
či „volili nohama“ neboli zůstali doma. 
Zatímco voliči opozice a zejména pak 
ANO se naopak aktivizovali a přišli v ne-
bývalém množství. 

Pro zajímavost ještě uveďme, že nej-
vyšší počet preferenčních hlasů získala 
trojice: „jednička“ STAN Petra Pecko-
vá (59 hl.), „skokan“ kraje za ANO Karel 
Havlíček (22) a lídr Spolu Jan Skopeček 
(18). Třináct preferenčních hlasů obdr-
žely i další dvě dámy – starostka Chýně 
Anna Chvojková na kandidátce STAN 
a radní Kutné Hory Kateřina Daczická 
kandidující jako nominantka ODS za ko-
alici Spolu. 

Ladislav Mrklas

    Středočeský kraj Praha-východ Zeleneč
Kandidátní listina   hlasy v % hlasy v % hlasy v %

SPD, Trikolora a PRO   18884 5,43 2136 4,42 28 3,04

Zelení a SEN 21   3669 1,05 428 0,88 10 1,08

PŘÍSAHA občanské hnutí  8165 2,34 978 2,02 20 2,17

Česká pirátská strana  14019 4,03 2247 4,65 40 4,34

STAČILO! - SPOJENÁ LEVICE  18049 5,19 1608 3,33 34 3,69

ANO 2011    115893 33,35 11412 23,63 169 18,34

STAROSTOVÉ A NEZÁVISLÍ  93534 26,91 17749 36,76 354 38,43

Sociální demokracie   4992 1,43 344 0,71 5 0,54

SPOLU (ODS+TOP09+KDU-ČSL)  61027 17,56 10386 21,51 236 25,62

ostatní    9261 2,63 992 2,01 25 2,68

Zeleneč

Středočeský kraj Praha-východ



3

Zelenečští přispěli 
na pomoc po 
povodních
Nedávné povodně postihly značnou 
část naší země a nechaly po sobě 
spoušť, se kterou dodnes bojují lidé za 
pomoci Armády ČR, různých organi-
zací, svých přátel, ale i vlastními silami. 
Tito lidé potřebují pomoc nás ostatních, 
a proto jsme se spojili s organizací Člo-
věk v tísni a společně vytvořili QR kód pro 
finanční pomoc.

Obyvatelé Zelenče projevili velkou so-
lidaritu a štědrost, když poslali celkem 
12 300 Kč. Finanční prostředky budou 
věnovány lidem postiženým touto pří-
rodní katastrofou a přispějí tak k obnově 
a pomoci těm, kteří přišli o své domovy 
či majetek.

Pokud byste rádi přispěli i vy, můžete stá-
le ještě posílat peníze prostřednictvím 
uvedeného QR kódu nebo na číslo účtu 
72027202/0300.

Velké díky patří vám všem, kteří jste se 
do sbírky zapojili. Vaše podpora má sku-
tečný význam a pomůže zmírnit násled-
ky této pohromy.

redakce

Zásadní změny ve 
vlakové dopravě
Od poloviny prosince, konkrétně od 
15. 12. 2024, dojde na trati vedoucí přes 
naši obec k zásadní změně vlakového 
jízdního řádu v důsledku uzavření Masa-
rykova nádraží v Praze. Nádraží v centru 
Prahy prochází rozsáhlou rekonstrukcí, 
o které jsme vás již informovali v čísle tři. 
Kromě vybudování platformy nad kole-
jištěm pro pohodlnější přesun cestují-
cích zde také přibudou dvě nové koleje 
a v budoucnu se stane toto nádraží spo-
jovacím bodem s letištěm.

Změny jízdních řádů se dotknou cestu-
jících především v ranní špičce a v od-
poledních a večerních hodinách. 
V  tyto časy dojde k navýšení počtu 
spojů z nynějších třech za hodinu na 
čtyři soupravy mířící z nebo do metro-
pole. Nově také budou všechny vlaky 
začínat a končit na pražském hlavním 
nádraží. Podle aktuálních informací 
na webových stránkách Správy želez-
nic, která je provozovatelem trati, ještě 
není tento návrh schválen. Jisté však 
je, že k navýšení spojů dojde a nyní je 
pouze otázkou, zda se budou upravo-
vat navrhované časy.

Pro motoristy to znamená, že závory 
na železničním přejezdu budou zavře-
né častěji a průjezd obcí se tak může 
značně protáhnout. Nejedná se totiž 
jen o navýšení počtu vlaků, které bu-
dou v Zelenči zastavovat, závory se 
spustí i při projíždění vlaků. Je tedy nut-
né počítat s tím, že jednou až dvakrát 
za hodinu projede také rychlík nebo 
spěšný vlak, případně nákladní sou-
prava.

Nové jízdní řády, které vejdou v plat-
nost od poloviny prosince poměrně 
zásadně ovlivní cestu z a do Zelenče. 
Vždy je tedy dobré sledovat aktuální 
informace v mobilní aplikaci nebo na 
webových stránkách Českých drah.

Jakmile budou nové jízdní řády platné, 
budeme vás o změnách informovat. 
Už nyní najdete návrhy nových jízdních 
řádů na webových stránkách Správy 
železnic. 

Lucie González

Víte, že…
…se na obecní úřad 

můžete objednat  
online a ušetřit tak čas? 

Dnešní uspěchaná doba si žádá 
efektivní a smysluplná řešení. Jedním 
takovým je nová služba objednání 
na obecní úřad online. Pro zefek-
tivnění práce a především k úspoře 
vašeho času jsme připravili formulář 
na webových stránkách obce, přes 
který si můžete rezervovat den a čas 
návštěvy úřadu, stejně jako službu, 
kterou potřebujete vyřídit. Zname-
ná to, že o vás referentky již bu-
dou vědět a vy tak nebudete muset 
dlouho čekat. Formulář najdete na 
www.zelenec.cz/objednani-na-urad/

Užitečné informace
OBECNÍ ÚŘAD

Pondělí:   8.00–12.00 a 13.00–18 .00
Úterý: 8.00–12.00 

pouze na objednání 13.00–16.00
Středa:    8.00–12.00 a 13.00–18.00
Čtvrtek: 8.00–12.00   

pouze na objednání 13.00–16.00
Pátek:  Zavřeno

 
KNIHOVNA

Pondělí    14.00–18.00
Středa      16.00–18.00
Pátek        16.00–18.00

SBĚRNÝ DVŮR - ul. Husova

Pondělí 8.00–12.00 a 13.00–16.00
Středa 8.00–12.00 a 13.00–18.00 
Čtvrtek 8.00–12.00 a 13.00–16.00
Sobota 9.00–14.00 
Ve sběrném dvoře jsou umístěny 
kontejnery na textil.

SBĚRNÉ MÍSTO 

ul. Kmochova do 30. 11. 2024

Středa 13.00–18.00
Sobota 9.00–12.00 a 13.00–18.00
Neděle 9.00–12.00

ul. Kmochova od 1. 12. 2024

Sobota 9.00–12.00 

 
SVOZ BIOODPADU

Poslední svozy bioodpadu v letošním roce: 
8. 11., 22. 11., 20. 12. 2024.

 
OBECNÍ POLICISTA

Tomáš Váňa
Pondělí–Pátek  7.00–15.00
Mob.  +420 602 344 618
Ve zbývajícím čase zajišťuje službu OP  
Nehvizdy, telefon je na ní přesměrován.

PEČOVATELSKÁ SLUŽBA BRANDÝSKO

Pondělí–Čtvrtek  8.00–12.00 a 13.00–15.00
Mob.  +420 734 261 848

SENIOR TAXI

Pondělí–Pátek    7.00–15.00   
Mob.:  +420 778 520 721, +420 606 708 213
Jízdy je nutné objednat alespoň den předem.

 
ČEKÁRNA NA VLAKOVÉ ZASTÁVCE

Otevřeno každý den 06.00–22.00
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Otázky pro 
starostu obce
Co nového se chystá v obci? I na to od-
povídá starosta Ing. Vít Šikýř v dalším díle 
otázek od spoluobčanů.

Změnila se nějak situace s projektem 
Nový Zeleneč? Na katastru se nedávno 
objevil zápis nového majitele… 

Radoslav Novák

Nový majitel (investiční skupina Progre-
sus v čele s panem Zrůstem) se nám 
byl představit a znovu tak začala  jed-
nání o plánovací smlouvě. Postoj vede-
ní obce se nezměnil – dokud nebude 
podepsána plánovací smlouva řešící 
MŠ, ZŠ a celou řadu dalších témat tak, 
aby projektem nebyl zasažen Zeleneč 
a jeho obyvatelé (a ti naopak na tomto 
projektu něco získali), nepustíme jej dál… 
V popředí skupiny Progresus stojí prag-

matičtí lidé, takže jednání zatím nejsou 
tak vyhrocená jako s předchozím „de-
veloperem“. Zároveň nás ale hned při 
prvním setkání zarazila informace, která 
zazněla z úst nových majitelů. Šlo o in-
formaci, že v projektu Nového Zelenče 
v okamžiku převzetí velmi aktivně figu-
rovala a zřejmě dosud stále figuruje po-
stava bývalého místostarosty a v jednu 
chvíli i “úřadujícího starosty” Michaela 
Husince mladšího.  

Co vznikne na nových pozemcích 
obce pod tratí směrem na Horní Po-
černice (bývalý Interinvest), které se 
nyní upravují? 

František B.

Vytěžený materiál byl využit při rekon-
strukci železniční tratě Mstětice - Če-
lákovice, což přineslo několikamiliono-
vou úsporu obecních peněz za uložení 
tohoto materiálu. Výsledkem celé akce 
bude čistý pozemek, který bude připra-
ven pro další možné využití. Zcela jistě to 
bude bydlení, postupně se k němu do-

staneme, ale v tuto chvíli napínáme síly 
k širšímu okolí rybníka a lištárně.   

V Zelenči se ráno skoro nedá přejít 
hlavní ulice, jak hustá je tu doprava. Dá 
se s tím něco udělat? 

Jiřina T.

Tranzitní dopravě skrz Zeleneč hodně 
pomohlo dokončení nadjezdu ve Mstě-
ticích a dále se dá předpokládat, že situ-
aci v rámci severo-jižní tranzitní dopravy 
přes Zeleneč zlepší i dokončení propoj-
ky silnice ze Mstětic na nově vybudovaný 
kruhový objezd v Jirnech u sjezdu z dál-
nice. Tato je již vyprojektována a čeká se 
na povolení, realizaci. Jinak cesty našich 
sousedů, kteří jezdí přes Zeleneč do 
Prahy, těžko můžeme nějak redukovat. 

Jak se dotkne Zelenče projekt Horní 
Počernice východ? 

Miroslav Černý

Když vezmeme hledisko dopravy, tak 
předpokládejme, že obyvatelé Horních 
Počernic východ budou cestovat smě-
rem do Prahy, tedy nikoliv přes Zeleneč. 
Z tohoto pohledu věřím, že se nás to 
nedotkne. Ovšem dá se předpoklá-
dat, že lidé, kteří nám budou bydlet za 
humny, budou chtít chodit někam na 
procházky, na kolo, na brusle. A budou 
pravděpodobně směřovat na západ 
přes Zeleneč. Tomu se snažíme jít na-
proti vybudováním tzv. jižní cyklostezky 
podél jižního okraje dráhy z Horních Po-
černic přes Mstětice až do Čelákovic, 
s odbočkou do Nehvizd. Udělat koridor, 
kterým budou moci vyjet ven…

Připravil Lubor Černohlávek

 
Chcete se i vy našeho starosty  

na něco zeptat?
Pošlete svůj dotaz na email:  

lucie.cerna@zelenec.cz.

Sledujte 
nás na 
sociálních 
sítích

@Zelenecobecoficialni

@obeczelenecoficialni

@zelenec.oficialni
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Přinášíme vám aktualizovanou tabulku 
dotací otištěnou v prosincovém vydání 
ZZ. V tabulce najdete pouze již potvr-
zené dotace, seřazené podle roku při-
dělení. Pro srovnání jsou zde uvedeny 
dotace z let minulých, o nichž jsme in-
formace čerpali z dostupných účetních 
záznamů.

Celý proces získání jednotlivých dotací 
se velmi liší, jak časově, tak i procesně.  

Samotnému připsání finančních pro-
středků předchází realizace, která vět-
šinou znamená poptávkové nebo výbě-
rové řízení a následně ve většině případů 
i úhradu. Téměř vždy pak dojde také ke 
změně výše dotace, což je způsobe-
no například nižší vysoutěženou cenou 
podpořeného projektu. Proto je v tabul-
ce uveden maximální výdaj a maximální 
výše dotace a po realizaci dojde k úpra-
vě. Rozdíl je také v případech, kdy o do-
taci žádají Technické služby obce, které 
jsou plátci DPH, a uznatelným výdajem 
je cena po odečtení této daně.

Vysvětlivky:
SZIF Státní zemědělský intervenční fond

NPO Národní plán obnovy

POPFK  podpora obnovy přirozených funkcí 

krajiny

MŽP Ministerstvo životního prostředí

OPŽP Operační program Životního prostředí

SFDI Státní fond dopravní infrastruktury

SFŽP Státní fond životního prostředí

MMR Ministerstvo pro místní rozvoj

MZe Ministerstvo zemědělství

V případě neuvedení hodnoty v % se jedná o fixní 

částku dotace.

Petra Moravečková

Finanční okénko
Na poslední schůzi finančního výboru jsme se zabývali na-
bídkou na službu cashpooling od naší banky. Je to služba 
zajímavá pro subjekty, které mají jednak více účtů a k tomu 
úvěry. To druhé sice není náš případ, přesto jsme vyhod-
notili, že bude pro obec výhodná. Jedná se zjednodušeně 
o denní úročení zůstatků na běžných účtech daného sub-
jektu a jím zřízených organizací. Jen na okraj doplňuji, že 
banka tuto službu poskytuje již minimálně 15 let a při dřívěj-
ších vysokých zůstatcích na běžných účtech jsme si mohli 
výrazně polepšit na příjmové straně rozpočtu.

Dalším bodem schůze byl dotaz na připravenost obce na 
pokles příjmů z dotací EU v následujících letech. Výbor se 
domnívá, že se s takovou situací vypořádáme dobře, neboť 
na příjmech z dotací rozhodně nejsme závislí. Za dané hos-
podářské situace předpokládáme, že obec bude schop-
na s péčí řádného hospodáře a za pokračujícího trendu 
přebytkových rozpočtů i nadále dlouhodobě dostávat po-
žadavkům dotačních titulů nejen z hlediska udržitelnosti. 
Nezbytně nutné projekty jsme schopni v nejhorším případě 
realizovat i bez dotace. Obec nemá žádné úvěry, z ekono-
mického hlediska je tedy zdráva a připravena na nástrahy 
evropské ekonomické situace. 

Hana Urbánková  
Předsedkyně Finančního výboru

Období 
schválení 
dotace

2012
2022

2023

 

2024

Celkem

Poskytovatel

MŽP - SFŽP
MAS Střední Polabí - SZIF

Středočeský kraj - Fond 
podpory včasné přípravy

NPO - POPFK

MŽP

OPŽP

SFDI
NPO - žadatel Technické 
služby Zeleneč

MŽP

MPO
MMR -NPO
MAS Střední Polabí - SZIF - 
žádatel ZŠ Zeleneč

MMR - NPO

2023–2024

Předmět žádosti

Cyklostezka Zeleneč - Mstětice
Vybavení knihovny
Kompostéry pro občany
Mobilní pódium
Projekt - vodohospodářská infrastruktura staré 
Mstětice
Projekt - vodojem Zeleneč
Projekt - jižní cyklostezka

Projekt - propojení historického centra obce se 
zeleným koridorem a cyklostezkou

Ovocná alej

Revitalizace veřejného osvětlení - I.etapa

FVE na střeše ZŠ
Modernizace kuchyně MŠ
Cyklostezka okolo DC

Vybavení Kompostárny

Revitalizace veřejného osvětlení - II. etapa

MEK - místní energetická koncepce
Projektová příprava 2 bytových domů

Odborná učebna ZŠ Zeleneč

Příspěvek na projektovou přípravu - KC

Příspěvek na projektovou přípravu - ČOV 

Maximální výše 
uznatelných 

nákladů*

70 000 Kč
553 743 Kč
280 000 Kč

500 000 Kč

500 000 Kč
200 000 Kč

200 000 Kč

250 000 Kč

4 300 185 Kč

5 110 152 Kč
7 240 781 Kč
7 652 849 Kč

6 189 000 Kč

1 330 000 Kč

450 000 Kč
4 710 000 Kč

3 657 489 Kč

1 900 000 Kč

2 248 000 Kč

47 272 199 Kč

Maximální 
výše přidělené 

dotace*

3 018 000 Kč
70 000 Kč

470 681 Kč
277 200 Kč

500 000 Kč

500 000 Kč
200 000 Kč

200 000 Kč

250 000 Kč

3 790 109 Kč

5 110 152 Kč
3 620 390 Kč
6 504 921 Kč

4 332 300 Kč

1 090 110 Kč

427 500 Kč
4 710 000 Kč

3 657 489 Kč

1 900 000 Kč

2 248 000 Kč

39 788 852 Kč

Přidělená 
výše v %

85 %

100 %
50 %
85 %

70 %

90 %

95 %
100 %

100 %

100 %

100 %

údaj není k dispozici
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v naší obci 
Místní poplatky jsou platby, které občané, další osoby a také 
firmy platí obci. Povinnost platit místní poplatek vyplývá 
z vlastnictví nemovitosti na území obce a využívání služeb 
s tím spojených. Platí se pravidelně, obvykle jednou za rok 
(poplatek ze psů, poplatek za svoz odpadu), může jít ale také 
o jednorázové platby (např. poplatek za zábor veřejného pro-
stranství). 

Místní poplatky mají v podstatě dvě funkce. Jednak jsou jed-
ním ze zdrojů příjmů obecního rozpočtu, jednak mohou ob-
cím pomoci regulovat určité činnosti na jejich území a do 
jisté míry i chování občanů.

Z poplatků za svoz komunálního odpadu jsou primárně hraze-
ny náklady na svoz a odvoz všech druhů komunálního odpa-
du. O převážně regulační funkci lze hovořit u poplatku ze psů 
nebo za užívání veřejného prostranství. 

Ostatní poplatky jsou využity na výdaje a investice dle aktuál-
ních potřeb a záměrů, případně k pokrytí části finančních pro-
středků, které v dané oblasti obec vynaložila.

Poplatek za odkládání komunálního 
odpadu z nemovité věci

Poplatek za odkládání komunálního odpadu z nemovité věci 
se váže k nemovitosti, která se nachází na území obce, ať už 
jde o rodinný dům, byt nebo rodinný rekreační objekt (chatu, 
chalupu). Poplatek zahrnuje nejen svoz a likvidaci směsného 
odpadu, tj. obsah černé popelnice, ale i tříděného odpa-
du sváženého od domů, bioodpadu v hnědých nádobách 
a všech ostatních odpadů, které mohou občané obce zdar-
ma odložit ve sběrném dvoře nebo sběrném místě. 

Poplatník vs. plátce – novinka od roku 2025
U  poplatku za odkládání komunálního odpadu se rozlišují dva 
subjekty - poplatník a plátce. Poplatníkem je fyzická osoba, 
která má v dané nemovitosti bydliště, nebo - pokud v ní žádná 
fyzická osoba bydliště nemá - vlastník této nemovitosti. Bydli-
štěm je zde místo, kde osoba žije, kde se reálně zdržuje, nikoli 
trvalý pobyt.

Obci však poplatek nehradí poplatník, ale plátce. Tím je 
v tomto případě přímo vlastník nemovitosti, nebo společen-
ství vlastníků jednotek, pokud pro dům vzniklo. Plátce rozpočí-
tá poplatek připadající na nemovitost mezi jednotlivé poplat-
níky, poplatek od nich vybere a uhradí obci.

V případě, kdy v nemovitosti není přihlášena žádná osoba ani 
v ní žádná osoba nebydlí, je vlastník nemovitosti povinen tuto 
skutečnost doložit např. stavem měřidel. Jinak je jeho povin-
ností platit minimální základ dílčího poplatku, tj. 60 l.

Kolik se platí?
Poplatek se odvíjí od sazby, kterou si každá obec stanovuje 
individuálně. V naší obci je poplatek stanoven podle kapacity 
soustřeďovacích prostředků (nádob/popelnic) objednaných 
pro nemovitost (v litrech) v kombinaci s počtem svozů za mě-
síc.

Typy nádob a četnost svozu 
V obci jsou nyní k dispozici nádoby na směsný komunální od-
pad (černé popelnice) ve velikosti 60 / 80 / 120 / 240 / 1 100 
litrů s četností svozu jednou týdně nebo jednou za čtrnáct dní.

Našimi obyvateli je ve většině případů využíván svoz jednou za 
čtrnáct dní. Apelujeme na všechny, kteří dosud využívají svoz 
jednou týdně, aby od ledna přešli na čtrnáctidenní svoz. 

Výměna nádob
Pokud se rozhodnete pro změnu velikosti nádoby nebo čet-
nosti svozu, dejte nám vědět do 15. prosince 2024 a postupuj-
te jedním z následujících způsobů: 

• prostřednictvím webových stránek obce www.zelenec.cz 
v sekci Potřebuji vyřídit v rubrice Poplatky vyplňte Žádost 
o změnu velikosti nádoby/frekvence svozu 

• e-mailem na obec@zelenec.cz
• osobně v úředních hodinách na obecním úřadu

Výměnu nádoby zajistí zaměstnanci Technických služeb obce 
v průběhu ledna 2025 vždy po svozu a po úhradě poplatku.

Kdy a jak se poplatek platí?
Platbu poplatku můžete provést třemi způsoby od 6. ledna do 
31. ledna 2025:

• převodem na účet obce (preferujeme tento způsob úhrady)
•  on-line úhrada přes platební portál Středočeského kraje, 

odkaz: www.zelenec.cz/poplatky
•  kartou nebo hotově v úředních hodinách obecního úřadu

Jak získat novou nálepku na popelnici?
• V případě platby převodem nebo on-line do 31. ledna 

2025 vám bude nálepka na popelnici vhozena v obálce do 
schránky během posledního lednového týdne.

• V případě platby kartou nebo hotově na obecním úřadě 
vám bude nálepka předána ihned.

Poplatek je splatný nejpozději do 31. ledna 2025. Od úterý 
4. února 2025 nebude černá popelnice bez nálepky pro rok 
2025 vyvezena. 

Obec zároveň nabízí hnědé popelnice na BIO odpad, jejichž 
využitím snížíte množství odpadu v černé popelnici.
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Poplatek ze psů 
Kdo platí?
Poplatek ze psů platí vždy držitel psa. Pro určení, jaké obci jej 
musí platit, je rozhodující místo trvalého pobytu nebo sídla dr-
žitele. Tzn. pokud někdo bydlí v obci “A”, ale trvalé bydliště má 
v obci “B”, poplatek platí vždy této obci “B”.

Kolik se platí?
Poplatek se platí u psů starších 3 měsíců, jeho výše za jed-
noho psa je 300 Kč za kalendářní rok. Za druhého a každého 
dalšího psa téhož majitele je poplatek 400 Kč. Pokud je ma-
jitelem psa osoba starší 65 let, poplatek je 100 Kč ročně.  Za 
druhého a každého dalšího psa jednoho majitele, kterým je 
osoba starší 65 let, je poplatek 300 Kč. Úleva ve výši 200 Kč se 
poskytuje na jednoho psa, jehož majitelem je osoba mladší 
65 let s místem přihlášení nebo sídlem v místní části Mstětice.

Kdy se platí?
Poplatek se platí vždy za kalendářní rok, splatnost je do 
28. února příslušného kalendářního roku. V případě trvání po-
platkové povinnosti po dobu kratší, než rok se poplatek platí 
v poměrné výši dle počtu započatých kalendářních měsíců. 
Štěně je nutné přihlásit nejpozději do 15 dnů poté, co dosáhne 
stáří 3 měsíců, a to na obecním úřadě buď osobně nebo pro-
střednictvím online formuláře na webových stránkách obce  
www.zelenec.cz

Kdo nemusí platit?
Nevidomé osoby, osoby závislé na pomoci jiných, držitelé ZTP 
nebo ZTP/P, trenéři asistenčních psů nebo provozovatelé útul-
ku jsou od úhrady poplatku ze psů osvobozeni. 

Jak se platí?
Poplatek máte možnost provést stejnými způsoby jako platbu 
za poplatek za odkládání komunálního odpadu.

Informace k poplatkům najdete na webových stránkách obce  
www.zelenec.cz/poplatky.

Případné dotazy vám rádi zodpovíme na tel. 606 359 879, 
e-mailu obec@zelenec.cz nebo osobně v úředních hodi-
nách obecního úřadu.

Připravily referentky obecního úřadu

Dotační výzva

DOTAČNÍ 
VÝZVA
Obec Zeleneč opět vyhlašuje dotační výzvu 

k předkládání žádostí o finanční podporu pro 

rok 2025. Dotace jsou určeny organizacím, 

subjektům nebo jednotlivcům na podporu 

projektů, programů, nebo aktivit, které při-

nášejí prospěch obci nebo jejím občanům 

v těchto oblastech: 

a)  tělovýchova a sport

b)   kultura, vzdělávání a ostatní zájmové  

činnosti 

c)  zdravotní a sociální služby

d)  veřejně prospěšné činnosti

Žádosti je nutné odevzdat nejpozději do 

30. listopadu 2024. Veškeré informace, pravi-

dla a vzory žádostí najdete na www.zelenec.

cz/dotace-z-rozpoctu-obce.

ŽALUZIE - MICHAL
PRODEJ, MONTÁŽ, OPRAVY 

• prodloužená záruka
• pozáruční opravy
• vnitřní žaluzie
• látkové rolety
• plissé (den/noc)
• venkovní rolety

Široký výběr materiálů za nízké ceny

Návrhy a zaměření ZDARMA

Tel: 604 612 022
Po 19 hod. 326 995 366
www.zaluziemichal.cz
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Hasiči v Zelenči 
bývali slavní
Historie hasičů v Zelenči je více než bo-
hatá. A jestliže může být obec na něco 
hrdá, pak je to někdejší sláva zdejšího 
sboru. Jeho historie totiž sahá až do roku 
1885. 

V polovině 19. století měli Zelenečští 
zkušenosti s mnoha požáry. Záznamy 
farní kroniky a listiny bývalého panství Ji-
renského zaznamenávají zejména čtyři. 
„Dne 13. srpna 1842 byl zde oheň, který 
vyšel v 9 hodin ráno z gruntu pana Bran-
dejse v čísle 2 a 3. Vyhořely tři stodoly. 
Příčina se nevyšetřila,“ píše se v kroni-
ce. Velký požár se udál zejména v roce 
1843. „Dne 25. května 1843 po půlnoci 
vyhořela osada Stará Hospoda patřící 
k obci Zelenči. Šlo o 6 čísel (43 – 48). 
Domky tyto do gruntu všechny vyhořely 
a obyvatelé dostali náhradou od býva-
lé vrchnosti Jirenské parcely ke stavbě, 
a sice v Malých Jirnech. Jedinou památ-
kou po této osadě zbyla jen kaplička za-
svěcená sv. Janu, o které se klade zmín-
ka v roce 1714. Osada založena kolem 
roku 1780, kdy připomínají se v gruntov-
ních knihách živnosti – kovárna a pekár-
na,“ zmiňuje kronika místo, kde je nyní 
obnovená kaple. Kdysi zde ovšem stá-
vala i kovárna a pekárna. Kronikáři poté 
zaznamenali i další dva požáry v Zelenči 
– v roce 1844 a 1873.

Nebylo divu, že snaha mít v Zelenči ha-
siče v té době sílila. O požární bezpeč-
nost se tak od roku 1885 začal starat 
sbor dobrovolných hasičů. V kronice 
Zelenče se k tomu píše: „Poněvadž 
okolní vesnice Mstětice, Radonice, Své-
myslice, Dehtáry a Čertousy neměly 
hasičského sboru, měl nově založený 
sbor v Zelenči tou dobou hodně práce 
a starostí. Roku 1885 pořízena z veřejné 
sbírky a darů čtyřkolová ruční stříkačka 
s příslušenstvím od firmy Smékal v Pra-
ze-Smíchově za 600 zl. Tuto zdejší sbor 
prakticky vyzkoušel při mnoha požárech 
v okolí, za což se mu dostalo čestných 
uznání. V roce 1890 zakoupena sborem 
další dvoukolová stříkačka.“ 

Roku 1892 se v sále Panské hospody 
(později pojmenované U Lva, jelikož ji 
od roku 1928 vlastnil Václav Lev) dokon-
ce konal I. hasičský sjezd se slavností. II. 
hasičský sjezd následoval v roce 1910. 
V dalších letech pak došlo k postupné 
modernizaci vybavení zelenečských 
hasičů. Roku 1932 byla zmotorizována 
ruční čtyřkolová stříkačka. Roku 1941 
obec koupila motorovou stříkačku s pří-
slušenstvím za 49 000 korun. „Roku 1945 
postoupeno obcí zdejšímu sboru sanitní 
auto zakoupené roku 1942 za 7 900 ko-
run,“ doplňuje výčet zelenečská kronika. 
Do roku 1933 byla hasičskou zbrojnicí 
pouze dřevěná kůlna. Jedinou vzpomín-
kou na činnost sboru dobrovolných ha-
sičů v Zelenči pak představuje hasičár-

na u rybníka, z které se však postupem 
doby stal autoservis… 

A dnes? Podle zákona o požární ochra-
ně musí mít obec jednotku sboru dob-
rovolných hasičů, nebo přispívat na její 
chod jinde. Zeleneč tak má uzavřenou 
smlouvu s obcí Jirny. „Už několikrát jsem 
říkal, že pokud by se našel okruh aktiv-
ních občanů, kteří by měli zájem oživit 
činnost hasičů v Zelenči, tak jako obec 
tuto aktivitu rádi podpoříme – výstav-
bou hasičárny, vybavením i technikou. 
Někdo ale musí být tahounem, aby dal 
dobrovolné hasiče dohromady, což se 
zatím nestalo,“ dodává starosta Zelen-
če Vít Šikýř.  

Lubor Černohlávek

Za zapůjčení fotografií děkujeme  
panu Miroslavu Kubáňkovi.

Ruční stříkačka od firmy Smékal pořízená roku 1885 

Motorová stříkačka před  
bývalou hasičskou zbrojnicí. 
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Kočárkový rekord v Zelenči
Deník Metro na svých stránkách připomněl kuriózní akci, která 
se v Zelenči udála před 50 lety, 19. července 1974. Tehdy parta 
dvanácti kamarádů vzala kočárek a vydala se na 24 hodino-
vé běžecké dobrodružství. Šlo sice o recesi, ale výkony všech 
borců byly na republikové až evropské úrovni. „V Zelenči u Pra-
hy jsme si vytyčili okruh o délce 1120 metrů,“ uvádí Václav Mu-
žík, jeden z „dvanácti statečných“. „Pokaždé s kočárkem běžel 
okruh jeden borec, a to velmi ostrým tempem. Ve dne i v noci. 
Dohromady jsme urazili 425 kilometrů a 248 metrů,“ usmívá 
se stále aktivní sportsman, jemuž byste osm křížků nehádali. 
Mimochodem, s číslem 12 si povšimněte Petra Jurosze, teh-
dejšího dvorního vyplétače tenisových raket Jana Kodeše, 
který s nimi v roce 1973 vyhrál Wimbledon. „Wimbledonské 
vítězství Honzy Kodeše mi dopomohlo k tomu, že jsem se stal 
vyplétačem raket pro Davis Cup i Fed Cup na dalších 32 let,“ 
vzpomíná Petr Jurosz, který i v 84 letech stále ještě vyplétá te-
nisové rakety ve svém servisu v Praze Záběhlicích.

Lubor Černohlávek
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Závod kočárků, Václav Mužík se závodním číslem 1

Závěr prázdnin se neobešel bez zranění cyklisty, který nezvládl 
řízení na cyklostezce a s kolem naboural do stromu. Jelikož si 
jeho stav žádal lékařské ošetření, byla mu zavolána záchranná 
služba, která muže odvezla na vyšetření do Fakultní nemocnice 
Bulovka. Kolo bylo dočasně umístěno na služebnu v Zelenči, 
kde si jej cyklista později vyzvedl. 

Kuriozní hlášení, které ale mohlo dopadnout špatně, řešil 
strážník v polovině září, když mu jeden obyvatel volal v obavě, 
že nechal doma zapnutý sporák a poprosil ho, aby do domu 
vešel přes zahradu a sporák vypl. Nakonec se dotyčný dovolal 
svému sousedovi, který celou situaci vyřešil a k žádné tragédii 
naštěstí nedošlo.

K další krádeži kola došlo opět u vlakové zastávky. Dva muži 
přijeli na kradené motorce, jeden z nich odcizil kolo a odjel 
s ním dle kamerových záznamů směr Praha, druhý pachatel 
odjel z místa na motorce. O několik dní později se podařilo 
motorku najít v sousedních Nehvizdech a spolu s ní také oso-
bu, která ji odcizila. Motorka byla předána majiteli, bohužel 
kolo se zatím nepodařilo nalézt. 

Během měsíce srpna a září řešila opakovaně policie také 
zatoulané psy, kteří se volně pohybovali po obci. V několika 
případech se podařilo psa odchytit a dohledat majitele, ne 
však vždy. Proto bychom tímto chtěli apelovat na majitele psů, 
především těch, kteří rádi opouští své zahrady a vydávají se na 
průzkum, aby své pozemky zabezpečili tak, aby jejich čtyřnozí 
mazlíčci nemohli utéct a neohrožovali tak své okolí.

LampiÓnový
průvod

7. 11. 2024 od 16:00

spolek rodičů a přátel zš a mš zeleneč 
mateřská škola zeleneč 

zahrada mš faltusova

Na zahradě školky čekají na děti
strašidelné úkoly a stanoviště. V 17 hodin
vyjde lampiónový průvod směrem k
Vrbičkám, kde si můžete dát svařák a
opéct špekáček.

Akce je podporována obcí Zeleneč. 

Nezapomeňte na teplé oblečení a nepromokavou obuv. Trasu lze  v případě potřeby zvládnout
i s kočárkem, ale prosím počítejte  s náročnějším terénem a schody v podchodech.

Obecní policista 
má i v naší 
poklidné obci 
stále spoustu 
práce
Hned k dvěma krádežím došlo v Zelenči na začátku srpna. 
Nejdříve byl odcizen skutr v ulici Komenského a poté také 
jízdní kolo zaparkované a uzamčené u vlakové zastávky. Na 
základě kamerových záznamů byl nakonec skutr nalezen 
nedaleko, v ulici Polní. Bohužel v případě kola majitel takové 
štěstí neměl. Celá věc byla předána PČR a kolo je zatím stále 
nezvěstné. 

V polovině srpna oznámil zástupce technických služeb, že 
slyší ze zahrady jednoho domu volání o pomoc. Našel zde 
podchlazenou seniorku ležící na zemi. Po příjezdu strážníka 
byla zavolána záchranná služba, která seniorku ošetřila 
a odvezla do nemocnice na další vyšetření do Fakultní 
nemocnice Bulovka.
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je hledání smyslu 
života a víry, 
říká malíř Luděk 
Rathouský
O vztahu k víře, k obci Zeleneč, k sa-
králním stavbám a umělecké moder-
ně, jakož i o Janu Křtiteli, symbolech, 
umělecké skupině Rafani i aktuální práci 
jsme si povídali s autorem výtvarné po-
doby nově zrekonstruované zelenečské 
kaple Jana Křtitele a vedoucím Ateliéru 
malířství 2 na Fakultě výtvarných umění 
Vysokého učení technického v Brně. Ta 
byla slavnostně odhalena a požehnána 
28. září 2024 za účasti více než stovky 
obyvatel Zelenče i vzácných hostů. 

Jaký je váš vztah k sakrálním stavbám? 
Ptám se i proto, že i v našem okolí je 
řada takových památek obnovena vel-
mi konzervativně, zatímco u jiných šli 
autoři daleko odvážnějšími cestami. 
Jsem velkým milovníkem středověkého 

umění. Ve své osobní tvorbě čerpám 
právě z gotické deskové malby. Tento 
profesní zájem o křesťanské umění mě 
samozřejmě přivádí k otázkám umělec-
ké reprezentace boha, k otázkám prav-
dy, k otázkám řekněme křesťanského 
kýče a současného umění. Jsem toho 
názoru, že i rekonstrukci památky lze 
udělat v duchu současného umělecké-
ho názoru. Pro pochopení bych použil 
příklad z filmové tvorby. Můj oblíbený 
film Sedmá pečeť Ingmara Bergmana 
pojednává o hledání boha v kulisách 
středověké Evropy. Středověkým příbě-
hem se však autor nevěnuje dilematům 
středověkého člověka, ale snaží se po-
stihnout psychologii člověka poloviny 
20. století. 

Vy máte k Zelenči poměrně blízký 
vztah, znáte jej a víte, že má svá spe-
cifika – zejména fakt, že velká část, 
dokonce spíše většina, lidí se tu nena-
rodila. Hrálo to nějakou roli při vašem 
rozhodování o výtvarné podobě kap-
ličky? 
Díky bratrovi, který v Zelenči se svojí rodi-
nou žije, jsem se o rekonstrukci kapličky 
dozvěděl. Mám za sebou několik úspěš-
ných a ceněných realizací ve veřejném 

prostoru, a proto jsem se přihlásil do 
soutěže. Prostě jsem věděl, jak na to.

Kaple je dedikována Janu Křtiteli. Kým 
pro vás tento světec je? Jak vás inspi-
roval? 
Svatého Jana Křtitele vnímám jako my-
slitele, který ovlivnil směřování naší civi-
lizace a položil cestu k lásce a naději. 
Vlastně je to náhoda, ale v létě jsme 
s rodinou strávili tři neděle cestováním 
po Itálii po nejstarších křesťanských pa-
mátkách, takže jsem měl boj křesťan-
ských heretických větví o podobu křes-
ťanství v živé paměti. Bylo pro mě velmi 
zajímavé i zábavné zabývat se někým 
takovým, jako byl Jan Křtitel.

V krátkém pojednání mimo jiné píšete 
o ukrývání různých barevných a jiných 
symbolů. Prosím, rozveďte tuto myš-
lenku. 
V horních nikách jsou různé symboly 
spojené s odkazem Jana Křtitele. V le-
vém výklenku je symbol mandejského 
kříže. Mandejství je náboženství blízko-
východní etnické skupiny, podle jejíhož 
učení byl Jan Křtitel jejich vůdcem a za-
chráncem. Jan Křtitel v jejich středu křtil 
a kázal více než 40 let. Tento fakt mě po-

Malíř Luděk Rathouský a starosta Vít Šikýř odhalují kapli
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stavu Jana Křtitele jaksi lidsky zpřítomnil. 
V pravém výklenku jsou symboly judais-
mu a islámu. Janův kulturní kontext a vý-
chodiska jsou židovské. Jan Křtitel je ale 
i muslimy, kteří jej nazývají a považují jej 
za proroka, jenž byl seslán před proro-
kem Ježíšem - Isou.  

Mezi těmito dvěma výklenky je dominu-
jící a triumfující symbol kříže. Všechny 
náboženské symboly jsou z plátkového 
24 karátového zlata na červeném pod-
kladě. To opět souvisí s mým zájmem 
o středověkou malbu. Ve středověkém 
umění měla každá barva nějakou obsa-
hovou rovinu nebo hierarchii užití. Napří-
klad červená byla barvou lásky a utrpení 
přímo spojeným s osobou Ježíše Krista. 
Na mnoha malbách, obrazech a fres-
kách ho můžeme vidět oděného do 
červené barvy. Hlavní výklenek je sjed-
nocen florálním válečkovým motivem. 
Motiv je pak proveden plátkovým hliní-
kem. V podmalbě a malbě jsou použity 
akrylátové barvy s hloubkovou penetra-
cí. Celý motiv je také ošetřen nátěrem 
proti graffiti.

Na hlavním výklenku jsou abstrahovány 
nebe, poušť a voda. Nebe symbolizuje 
svatost. Poušť souvisí se životem a for-
mováním učení Jana Křtitele. Jako mla-
dý odešel do pouště, aby se připravil na 
své budoucí povolání. Ve věku 30 let se 
stal kazatelem, aby připravoval lidi na 
příchod Vykupitele. Voda připomíná ri-

tuál křtu. Svým příkladným a asketickým 
životem se Jan Křtitel stal velmi popu-
lárním, proto za ním přicházelo mnoho 
lidí, které křtil v řece Jordánu. Takto po-
křtil i Ježíše Krista. Vše je překryto hustým 
florálním motivem symbolizujícím trní. 
V této stříbřité vrstvě vytvořené pomocí 
plátkového hliníku je ukryt kříž. Kříž je zde 
vlastně teprve se formující, jako před-
zvěst budoucí slávy. 

Na stropě vnitřní klenby jsou dva nápi-
sy tradičně symbolizující Jana Křtitele: 
„ECCE AGNUS DEI, HLE BERÁNEK BOŽÍ“

První, ale i druhý pohled na kapli hodně 
poutají právě horní výklenky, zatímco 
hlavní výklenek je podstatně méně ná-
padný. Byl to záměr?  
Jak již jsem řekl, vrchní výklenky jsou jako 
triumfující majáky vzešlé z učení Jana 
Křtitele. Hlavní výklenek je hledání: smy-
slu života a víry. I Jan Křtitel byl sám hle-
dajícím.

Kdybyste mohl ještě nějak pomoci za-
komponování nově zrekonstruované 
kaple do obce, co byste udělal? 
Při práci na kapličce jsem si všiml, že 
místo je přirozeným bodem pro odpo-
činek. Mnoho lidí, kteří šli směrem ze 
Zelenče, se naproti kapličce zastavilo 
a bylo patrné, že by si na chvíli i sedli. 
Takže doporučuji lavičku, kde by mohl 
být vyrytý nebo vypálený jednoduchý 
popis symboliky kaple.

Leckoho asi zaujme, že vaše působiště, 
tedy Fakulta výtvarných umění (FaVU), 
je součástí VUT. Jak se to stalo? Stála 
u vzniku architektura, design? 
Ano. Myšlenka moravské vysoké umě-
lecké školy se ve 20. století objevila ví-
cekrát - logicky jako rozšíření oborů 
na JAMU, ale nikdy k tomu nedošlo. Po 
roce 1989 se jí zabývalo několik skupin 
brněnských intelektuálů a umělců. Roz-
hodující iniciativa vzešla z obnovené-
ho uměleckého Sdružení Q, kde hlavní 
roli sehrál děkan Fakulty architektury 
VUT Ivan Ruller. Ten tam vedl Ústav kres-
lení a modelování, zárodek dnešní FaVU.

Jste mimo jiné členem skupiny anga-
žovaných výtvarníků Rafani. Jak byste 
ji charakterizoval? 
Rafani jsou umělecká skupina, která 
byla založena roku 2000 v Praze. Po-
stupně se v ní objevilo 12 lidí. Její tvor-
ba se vyznačuje kolektivním přístupem 
a angažovaností, ve smyslu zájmu o věci 
obecné. Rafani uskutečnili výstavy jako 
Láska, Demonstrace demokracie, Čes-
ký les, Příčina, Naplnění veřejného pro-
storu, Na okraji jámy, O rovnosti, V zemi 
za obzorem, Nikdo nemá nárok na nic. 
Z těchto názvů je asi patrné, co je na-
ším záměrem. V roce 2008 jsme se stali 
Osobností roku PARS PRO TOTO. V roce 
2011 jsme debutovali celovečerním 
dokumentárním filmem 31 konců / 31 
začátků, který byl na Jihlavském filmo-
vém festivalu oceněn první cenou v sek-
ci Česká radost. Vystavujeme doma 
a v zahraničí. Téměř čtvrt století se schá-
zíme každý týden a řešíme přicházející 
nabídky, které v poslední době z časo-
vých důvodů musíme odmítat. Pokud 
někdo chce vědět více, může si zakoupit 
naši úžasnou knihu RAFANI.

Na čem teď právě pracujete a co 
chystáte? 
V ateliéru mám rozpracovaný obraz 
Velké koupání, který bude velký asi 3x 5 
metru. Současně připravuji svoji výstavu 
v krajské galerii v Hradci Králové, která 
bude v únoru, a dvě rafanské výstavy. 
Jedna bude ještě letos v Ústí nad 
Labem a druhá v humpolecké Osmičce 
v červnu.

Kromě realizací ve veřejném prostoru, 
jako například na zámku Týnec u Klatov 
a v Československém kostele v Dobruš-
ce, kde jsem namaloval oltářní obraz, 
můžete navštívit aktuální výstavu Popis 
jednoho zápasu v Point galerii na Praze 
1 nebo Veletržní palác, kde jsou aktuál-
ně k vidění Rafani. 

Ptal se Ladislav Mrklas

Nová výklenková kaple
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vyžaduje znalosti 
Pavel Wágner vystudoval Střední za-
hradnickou školu v Mělníku, obor sadov-
nictví, květinářství a následně také Za-
hradnickou fakultu Mendelovy univerzity, 
obor zahradní a krajinářská architektura 
v Lednici na Moravě. Už od doby studií, 
37 let, se aktivně věnuje oboru, které-
mu se dnes říká arboristika, tedy péče 
o okrasné stromy. Zahrnuje to jak reali-
zaci, tak také školící činnost. Zároveň je 
soudním znalcem v této oblasti.

Jen velmi těžko se popisuje, jak za-
jímavý a poučný byl tento rozhovor. 
Pan Wágner vypráví o zeleni tak lidsky, 
otevřeně a upřímně, že nechcete, aby 
přestal. Uvádí jednoduché příklady, na 
kterých pochopíte, proč se občas ně-
kde musí pokácet nebo prořezat strom 
nebo kde je nesmyslné stromy vysazo-
vat a proč. 

V loňském roce jste školil pracovníky 
technických služeb. Co školení zahr-
novalo? 
S panem starostou a dalšími lidmi z ve-
dení jsme si prošli celou obec a defino-
vali jsme si problematická místa a co 
je zde potřeba udělat. Není toho málo. 
Poté proběhlo školení zaměstnanců 
technických služeb. Takové školení vždy 
vychází z potřeb dané firmy nebo obce s 
přihlédnutím na schopnosti lidí, kteří pak 
tu práci budou vykonávat. tzv. školení šité 
na míru jejich potřebám. My jsme si tedy 
ukázali a následně i vyzkoušeli, jak se 
starat o zdejší stromy a keře. Vzhledem 
k tomu, že se jednalo o první takové ško-
lení, bylo nutné začít od úplného začát-
ku, jako např. ukázat si techniky řezu, to 
je poměrně široké téma, způsoby řezů, 
velikosti řezných ran, použití správného 
nářadí, technologie řezu a říct si, jaké je 
vhodné období řezu atd. 

V rámci školení také ukazujeme, že po-
kud se teď udělá nějaký radikální řez, 
tak ten strom bude za dva roky vypadat 
takhle, za pět let takhle atd., aby si to 
i oni uměli představit a věděli, co dělají. 

Můžete říct, co je zásadní znát při péči 
o stromy a keře? 
V případě stromů ve vaší obci, ale i obec-
ně, je klíčová právě ta znalost techniky 
řezu pro udržení stromů v dobré kon-
dici. Dobrým příkladem jsou například 
lípy při příjezdu do Zelenče od Horních 
Počernic, kde se již před několika lety 
rozhodlo, že se zde stromy nenechají 
přirozeně růst, ale budou se udržovat tzv. 
tvarovacími řezy vzhledem k sousedním 
pozemkům i vozovce. Toto rozhodnutí 
se naštěstí nezměnilo ani s novým vede-
ním obce, protože ve chvíli, kdy začnete 
stromy tvarovat, tak už není cesty zpět. 
I přesto se někdy stává, že se údržba 
zastaví, a pak přijde veškerá dlouholetá 
práce vniveč. Péče o stromy je dlouho-
dobá kontinuální činnost, strom jedno-
duše nevyroste přes noc. Mluvíme zde 
o letech či desítkách let, kdy jen správná 
péče zajistí to, co se lajkům vlastně líbí 
a na co se chtějí dívat - na hezké, jedno-
duše upravené stromy a keře.

S tím, co u nás v obci máme, musíme 
nějak pracovat. Jak by se ale měli lidé 
správně chovat, než se pustí do sázení 
stromů? 
Naprosto zásadní pro výsadbu jsou 
2 faktory. Prvním jsou stanovištní pod-
mínky, to u vás v Zelenči není problém. 
A druhým je prostor, to je naopak u vás 
obrovský problém. Já vždy říkám, že dů-
ležitá jsou u budoucnosti stromů tři M:

1. MUSÍ růst

2. MUSÍ mít budoucnost na daném 
místě - pokud je již od začátku jas-
né, že bude strom například díky 
své velikosti, a to jak nadzemní, tak 
podzemní (kořeny stromů) v kon-
fliktu s okolím, nemá takový strom 
dobré vyhlídky a navíc bude škodit 
právě svému okolí

3. MUSÍ mít pěstební cíl - je nutné 
vědět, jak bude strom vypadat za 
třicet let a jaká pěstební opatření 
bude nutné dodržovat, aby byl ten-
to cíl naplněn, např. pokud je strom 
v blízkosti vozovky, kde je průjezdní 
profil až 4,8 metrů, znamená to, že 
v tomto profilu nesmí být větve a je 
tedy nezbytné strom zapěstovat 
tak, aby tam větve nebyly.

 

Bohužel, na to se v Zelenči nemysle-
lo nebo tam v počátku chyběly do-
statečné znalosti. Způsobilo to chaos 
a nesprávné zacházení se zelení. Právě 
nepodchycená koncepce zeleně bývá 
častým problémem mnoha obcí.

Můžete uvést nějaký příklad? 
Víte, když vysadíte strom, tak je hezký, 
malý, ale i tzv. malokorunní stromy jako 
je např. kulovitý javor, třešeň apod., mají 
v dospělosti 3 metry v průměru. Když se 
takový strom pak nachází v zeleném 
pásu, který má 1 metr na šířku, tak to 
jednoduše nevychází. Navíc se v někte-
rých případech jedná o stromy, které 
nejde tvarovat, takže nemáte únikovou 
cestu. Zmiňované kulovité javory nejsou 
primárně určené k tvarování, ale snáší to 
dobře, a tak jsme je mohli v ul. Bezručo-
va vloni upravit. Ono to pro lajcké oko asi 
nevypadá nejlépe, ale princip tvarování 
je jasný - musí se řezat, abychom strom 
udržovali i další roky. Řeže se před obdo-
bím vegetace, aby ten negativní účinek 
byl co nejmenší. Cílem je, aby strom pak 
vytvářel jednoleté výhony, které udělají 
tu kouli a udělají ji tak velkou, že se do 
ulice vejdou. 

Jak jste řekl, pro lajky může vaše prá-
ce působit jako červený hadr na býka, 
nejsou asi vždy nadšení, když řežete 
a kácíte…
Jsme zvyklí, že nás lidé kritizují. Obvykle 
se setkávám se dvěma skupinami - ti, 
kteří nás kritizují za to, že o zeleň málo 
pečujeme a ti, kterým se nelíbí, že ře-
žeme a kácíme moc. Obě skupiny se 
většinou shodnou v jedné věci, a sice, že 
oni tomu rozumí a my ne. Největší pro-
blém nastává u lidí, kteří nechtějí znát 
odpovědi. Já lidem rád zodpovím dota-
zy, nemůžu s nimi ale vést diskuzi, která 
nikam nevede. Od toho jsou tady pak 
orgány, na které se mohou lidé obrátit 
a problém řešit.

Co se tedy v minulosti stalo v Zelenči 
špatně?
Byly tam vysázeny tisíce stromů, o které 
se roky nikdo nestaral, a to je časovaná 
bomba, kterou bude skutečně velmi 
složité řešit. Přesáhlo to hranice únos-
nosti. Já neznám obec v České repub-
lice, která by vzhledem ke své velikosti, 
měla takové množství mladých stromů, 
záměrně vysázených. Musíme si uvě-
domit, že vysázet stromy není jen tak. 
Je naprosto zásadní plánovat výsadbu 
správně a myslet na to, jak bude strom 
vypadat třeba za pět, deset let. Tam 
u vás jsou věci, které se daly podchytit 
včas, jako např. výchova a strukturální 
řezy, i tak to byla velká porce. Dnes je to 
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lajk nevidí, jako třeba defektní větvení, 
kdy tím, že se nepotlačili školkařské ko-
runy, tak spodní větve začaly dominovat, 
začaly konkurovat těm hlavním, vytvoři-
ly se tam větvení s prorůstající kůrou. Ta 
větvení jsou nestabilní a jak ten strom 
bude růst, tak ty větve budou sílit a stro-
my se budou rozlamovat. Takže vlastně 
tím nezásahem a nečinností vytváříme 
budoucí poškození stromu. To si lidé ne-
uvědomují a nelze jim to vysvětlit na ulici 
za 5 minut.

Údržba stromů nevyžaduje jen ořezání, 
ale často také kácení. To bývá pro lidi 
ještě bolestivější a volají po náhradní 
nebo dokonce ještě větší výsadbě… 
Víte, zeleň je politické téma a bohužel 
spousta politiků chce vyhovět lidem. To 
ale nelze. Nelze vyhovět každému, kdo 
má na zeleň názor, který je nesmyslný. 
Pokud se tedy bavíme o kácení, existu-
je pojem “povolování kácení”. Správní 
orgán, který o tom rozhoduje, má mož-
nost, dokonce povinnost, zvážit újmu, 
která kácením nastane a požadovat ně-
jaké opatření, které tu újmu bude kom-
penzovat, třeba náhradní výsadbu. To 
je naprosto v pořádku. Bez souvislostí, 
jakou funkci ten strom na daném místě 
měl a k jaké újmě tedy skutečně dochá-
zí, je ale přece nesmysl požadovat např. 
za každý pokácený strom, dva nové 
a podobné populistické nesmysly. I pro-
to jsem velmi obezřetný co se týče akcí 
“typů milion stromů do města” apod.   

Často se také u stromu, který už je na 
sestupu života, vysadí nový, mladý strom 
a ve chvíli, kdy tento strom doroste do 
určitě velikosti, ten starý se pokácí. Tak 
nastává rovnováha. 

Můžete uvést nějaký příklad, kde obec 
postupuje správně? 
Tak například hned Praha, pražská Tech-
nická správa komunikací se asi před 
5 lety pustila do velmi odvážného pro-
jektu, a sice že odtrhli stromy od běžné 
údržby. Udělali velký tendr, myslím na 
7 let, a dali velmi přísné podmínky pro 
výběr firmy, která bude vyhovovat po 
stránce odborné. Poté nastavili nový 
systém kontroly a hodnocení stromů 
a definovali si základní problémy, které 
byly nejpalčivější, aby zjistili, že největ-

ší problém je u mladých zanedbaných 
výsadeb. Zjistili, že největší podíl tvoří 
stromy, které mají konflikty s překážka-
mi, jako jsou dopravní značky, semafo-
ry atd. a v podstatě první dva až tři roky 
jen řezali tyto stromy, které byly zaned-
bané. Samozřejmě to vyvolalo spoustu 
negativních ohlasů z řad neodborné 
veřejnosti, ale ustáli to! A teď už ta jejich 
práce je vidět a je to skvělý!

Vraťme se zpět do Zelenče. Můžete vy-
jmenovat taková největší zelenečská 
trápení co se zeleně týče?   
Určitě je to množství stromů a nevhod-
né druhy, to jsou věci, které se vás jako 
obyvatel Zelenče, budou týkat nejvíce. 
Při procházení obcí je vidět, jaké pro-
blémy reálně nastanou třeba za dvacet, 
třicet let. Dokážeme již nyní predikovat, 
že ten a ten strom bude muset někdo za 
dvacet let pokácet kvůli historicky špat-
né údržbě. Pokud se tedy rozhodneme 
tomuto problému předejít a řešit ho teď, 
tak ten první zásah vypadá, že prostě 
část koruny uřízneme. Zeleň je ale dlou-
hodobý proces, strom nevyroste přes 
noc. 

Jak bychom tedy podle vás měli 
v Zelenči postupovat?  
Vy si prostě dříve či později budete mu-
set vzít někoho, kdo udělá celkovou kon-
cepci zeleně v obci. Ten stav, který je tam 
nyní, není dlouhodobě udržitelný. Musíte 
si říct, co v jaké lokalitě chcete. Pak zjistit, 
zda je ten požadavek reálný a až pak se 

pustit do práce s krajinářským architek-
tem a arboristou. Obce často chybují, 
když se do podobných projektů pouští 
sami. Je to stejné, jako kdybyste se roz-
hodli postavit město a začnete stavět 
domy. Pak ale zjistíte, že se k nim nemá-
te jak dostat, že nemáte silnice. A vlast-
ně nevíte, k čemu budou ty domy sloužit, 
jestli k bydlení, nebo tam budou obcho-
dy, kanceláře… U zeleně je to podobné, 
musíte mít plán!  

Zeleň v Zelenči je velké téma a obec se 
mu chce v budoucnu důkladně věnovat. 
Stromů je zde opravdu hodně, to je fakt. 
Nepochybně byly vysázeny v dobré vůli 
místo zkrášlit, zazelenit, bohužel ale bez 
dlouhodobého plánu. Spousta chyb se 
dala z hlediska výchovy a strukturálních 

řezů řešit včas. To se bohužel nestalo. 
A tak některým z nich hrozí například 
rozlomení. Náprava či změna není otáz-
kou dnů, ale roků, proto obec už nyní 
podniká kroky, které povedou ke kon-
cepci zeleně a pokusí se tak postupně 
napravit alespoň to, co bude ještě mož-
né. Je to ale běh na hodně dlouhou trať. 

Na závěr dvě zajímavosti
Topol je tzv. pionýrská dřevina. To je dře-
vina, která se dává na místo, kde ještě 
nejsou stromy, topoly jsou ty první, pro-
to pionýři. V městském prostředí jsou 
vhodné na max. 40 let, rychle vyrostou, 
vytvoří vhodné podmínky pro ty cílové 
dlouhověké stromy. Navíc mají bujný 
kořenový systém, který ve svém okolí vše 
poškozuje. Vhodný rozestup mezi topoly 
má být 12 metrů, pro představu topoly 
v Dunajevského ulici mají rozestupy při-
bližně 3 metry.

Když se vysazuje les, tak jsou stromy od 
sebe cca 1 metr, v dospělém lese to 
metr určitě není. Z původního množství 
tam zůstává totiž necelých 10 %. Původ-
ní prostředí slouží k vytvoření podmínek 
pro budoucí les. Stromy si během růstu 
konkurují, potřebují prostor, a proto je 
nutné lesy prokácet, udělat probírky.

Ptala se Lucie González

“Já neznám obec v ČR, která by vzhledem ke 
své velikosti, měla takové množství mladých 

stromů, záměrně vysázených.” 

Školení pracovníků technických služeb 
Pavlem Wágnerem
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Dobromysl 
v Zelenči
Stánek Dobromyslu jste mohli vidět 
v Zelenči již letos podruhé. Tentokrát 
jsme k vám zavítali na skvělý Zeleneč-
ský piknik. Dobromysl nabídl “dobročin-
nou dobrotu”. Podařilo se nám spojit se 
s místním spolkem maminek a získat 
od nich skvělé zákusky k prodeji. A proč 
“dobročinnou”? Protože se klasicky vy-
bíralo na jeden z projektů Dobromyslu 
na pomůcky pro spolek Zachraň život. 
Tento spolek sdružuje hasiče a medi-
ky, kteří hravou formou učí děti pomoci 
ve vážných života ohrožujících situa-
cích. Děti se naučí základy resuscitace 
a další potřebné věci. To vše dělají bez 
nároku na honorář zcela dobrovolně. 
Kromě jídla si u nás mohli lidé zakoupit 
také štěstíčka pro děti nebo náš nový 
merch, nákupní tašky z projektu “Malí-
ři pro Dobromysl”. Na chvíli k nám také 
zavítal malíř Paul McGreevy, autor ob-
razu vytištěného na tašce a podepisoval 
kupujícím jejich tašky. V tuto chvíli jsme 
jich prodali rekordně nejvíc. Chtěla bych 
moc poděkovat vedení obce Zeleneč 
za pozvání a všem zelenečským obča-
nům za podporu. Na akci vládla skvělá 
komunitní atmosféra a všichni jsme si to 
jistě užili. Nejdůležitější informací však je, 
že jsme s vaší pomocí pro projekt hasičů 
vybrali krásných 8 tisíc korun, které putují 
na nákup vest pro Heimlichův manévr 
a resuscitační figuríny. 

 Veronika Janečková, koordinátor 
Dobromysl - dobročinné projekty

Ohlédnutí za 
létem ve Sporting 
Zeleneč
Sporting Zeleneč pořádal i letos své tra-
diční příměstské in-line tábory. Letošní-
ho ročníku se zúčastnilo přes 160 dětí ze 
Zelenče i okolí. Předškoláci i teenageři, 
začátečníci i rychlobruslaři. Tak roz-
manitá společnost se po dobu 4 týdnů 
scházela v klubovně na hřišti a společně 
si užívala dny na kolečkách. Pro bruslaře 
byl připraven program plný her a zábavy. 
I ti, kteří v pondělí zažili svou bruslařskou 
premiéru, dokázali v pátek závodit a bo-
jovat o medaile a poháry. Troufám si tvr-
dit, že letošní ročník se vyjímečně vyda-
řil. Přispělo k tomu ideální počasí i nové 
prvky na asfaltové ploše, především však 
skvělá společnost. Velmi nás těší, že se 

většina účastníků na tábory pravidelně 
vrací. A co je pro nás největší odměna? 
Že z bývalých účastníků táborů se stávají 
naši instruktoři. Ti, co u nás začínali jako 
předškolní děti, s námi tráví léto i v do-
spělosti. A právě těm, kteří s námi tráví 
prázdniny rok co rok, patří největší dík. 
Bez skvělého instruktorského týmu, by 
naše tábory rozhodně neměli svou jedi-
nečnou atmosféru a duši. Poděkovat za 
projevenou důvěru bychom chtěli všem 
rodičům, kteří nám letos svěřili své rato-
lesti. 

Děkujeme také obci, že nám umožňuje 
pronájem prostor klubovny. A ač nový 
školní rok teprve začal, my už teď vyhlíží-
me letní prázdniny a těšíme se v červen-
ci 2025 na viděnou!

Lenka Martáková 
Sporting Zeleneč, z.s. 

Děti na příměstském táboře Sporting Zeleneč

Rekondiční pobyt
Na konci srpna jsme strávili několik ne-
zapomenutelných dní ve Spáleném Po-
říčí, odkud jsme se vydávali na výlety do 
širokého okolí. Mezi nejkrásnější zážitky 
patřily návštěvy Zámku Zbiroh, Zoolo-
gické zahrady v Plzni nebo celodenní 
výlet do Tachova, kde jsme si prohléd-
li tamní zámek. Zvláštní kapitolou byla 
návštěva Jízdárny Světce, kde nám kas-
telán velmi vtipně přiblížil historii tohoto 
místa. 

Další den nás čekalo dobrodružství 
v Příbrami, kde jsme se projeli důlním 
vláčkem u Ševčického dolu. Měli jsme 
možnost nahlédnout do světa hornictví 
a obdivovat sbírku minerálů, mezi nimi 
i smolinec (uran). Největší exemplář mi-
nerálu zaujal svou velikostí i tvarem, který 
některým připomínal psí tlapku.

Naše výprava pokračovala do Lužan, 
kde jsme navštívili Nadaci Josefa Hlávky 
a dozvěděli jsme se o významné pod-
poře studentů technických oborů v Če-
chách, což nás vedlo k zamyšlení nad  

 
důležitostí vzdělání a odkazu osobností, 
jako byl Josef Hlávka.

Večery jsme trávili s dudáckou kape-
lou a staropražskými písněmi od Karla 
Hašlera v podání harmoniky a houslí. 
Vrcholem byl koncert houslisty plzeňské 
filharmonie pana Broučka, který nám 
zahrál modernější repertoár. Promítání 
filmu o brdské přírodě, který zachytil krá-
su fauny a flóry od jara až do zimy, bylo 
také velmi obohacující.

Poslední večer jsme zakončili návště-
vou kostela v Rožmitále pod Třemšínem, 
kde působil známý skladatel Jan Jakub 
Ryba. Působivý výklad a ukázka mše 
podkreslená varhanní hudbou byly třeš-
ničkou na dortu za naším týdnem plným 
zážitků.

Všichni účastníci se shodli na tom, že 
tento týden byl naplněný poznáním, od-
počinkem a skvělou společností. Už nyní 
se těšíme na další výlety.

Eva Pilátová 
Svaz postižených civilizačními choro-

bami ZO Jirny, Šestajovice, Zeleneč

Skupina před hotelem Brdy ve Spáleném Poříčí
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Jak již bylo zmíněno v jednom z předchozích článků defini-
ce myslivosti podle zákona (449/2001 sb., o myslivosti) zní, 
že myslivost je soubor činností prováděných v přírodě ve 
vztahu k volně žijící zvěři jako součásti ekosystému a spol-
ková činnost směřující k udržení a rozvíjení mysliveckých 
tradic a zvyků jako součásti českého národního kulturního 
dědictví. Činnostem prováděným v přírodě byl věnován 
prostor ve všech předchozích článcích naší série a nyní do-
zrál čas věnovat se mysliveckým tradicím. 

Málokdo ví, že myslivost je zapsána na seznamu nemateri-
álních statků tradiční lidové kultury ČR od roku 2011, spolu 
se slováckým Verbuňkem, jízdou králů a sokolnictvím, což 
jsou zároveň i činnosti, které jsou součástí světového kultur-
ního dědictví UNESCO. 

Tradice v myslivosti lze rozdělit na několik podkategorií, tou 
první, jenž je viditelná na první pohled je způsob odívání. 
Typickým kouskem tradičního mysliveckého šatníku je dob-
ře padnoucí klobouk, za kterým se můžou nosit esteticky 
ztvárněné trofeje z ulovené zvěře. Oděv myslivce je zpra-
vidla zelené, hnědé nebo khaki barvy a liší se na základě 
navštívené události. Při slavnostních událostech jako jsou 
plesy, svatby nebo slavnosti se nosí myslivecká uniforma 
ozdobená o výrobky z paroží, na lovecké akce zase nepro-
mokavé nešustivé oblečení doplněné o výrazné oranžové 
prvky, aby na sebe jednotlivý účastníci společných lovů 
dobře viděli a předcházelo se tak zraněním.

Ke společným mysliveckým akcím neodmyslitelně patří i lo-
vecké troubení. Tento zvyk k nám doputoval koncem 17. sto-
letí z Francie a za jeho přenesením do našeho prostředí stál 
František Antonín hrabě Špork, který měl sídlo v nedaleké 
Lysé nad Labem. Tradičně se hraje na dva druhy nástrojů. 
Větší a níže laděné jsou lesnice, zatímco menší a výše ladě-
né se nazývají borlice. Pro účely společných mysliveckých 
akcí mají trubači pevně stanovené skladby, které se hrají 
stejně po celé republice a tedy, kdykoliv se sejde více tru-
bačů, kteří se neznají dokážou se spolu během krátké chvíle 
sehrát a vytvořit důstojný hudební doprovod.

Další typickou záležitost pro myslivost je myslivecká mluva. 
Jedná se o druh jazyka, který se formoval několik staletí. 
K jeho oficiálnímu shrnutí došlo při vydání publikace Česká 
mluva myslivecká, kterou dokončil v roce 1946 Ing. Dr. Karel 
Šiman. Jako příklad myslivecké mluvy můžeme uvést napří-
klad světla – oči, slechy – uši, oháňka/prut/chvost/štětec – 
ocas, barva – krev a stovky dalších výrazů.

V neposlední řadě se myslivci zapojují i do pořádání kultur-
ních akcí jako jsou myslivecké plesy, kde můžete pozorovat 
členy místních mysliveckých spolků a veškeré projevy tradic 
v akci, navíc je možnost v tombole vyhrát zvěřinu, která má 
nutriční hodnoty mnohonásobně vyšší oproti běžně nabí-
zeným masným produktům. Pokud byste rádi zažili mysli-
vecké tradice na vlastní kůži, neváhejte navštívit jeden z my-
sliveckých plesů pořádaných v Zelenči v restauraci Zeland 
a to 22. listopadu a 17. ledna. Rádi vás uvidíme, vaši členové 
MS Zeleneč.

Michal Vlk

adresa: Riegrova č. p. 602, Brandýs nad Labem – Stará Boleslav 
kontakt: Veronika Janečková, tel.: 732 714 036 
facebook.com/Dobromysl-dobročinný-obchod

Podpořte dobrovolnou aktivitu spolku, potřebují  
vesty pro Heimlichův manévr nebo resuscitační figurínu.

Nákupem v dobročinném obchodě
DOBROMYSL nyní podpoříte projekt

Hasiči a záchranáři učí v rámci svého programu
 Kocour preventista děti na školách a na akcích pro děti

správně poskytnout první pomoc.

SPOLEK ZACHRAŇ ŽIVOT 
UČÍ DĚTI RESUSCITACI

Myslivecká 
Zábava 

M S  Z E L E N EČ  Z . S .  V Á S  S R D EČNĚ  Z V E  N A

22.11.2024 RESTAURACE
ZELAND

REZERVACE A PŘEDPRODEJ VSTUPENEK
ALENA ZÁVESKÁ 

724 272 040

KAPELA TOMÁŠ
MAĎAR BAND

300 KČ SOUTĚŽ  O CENY20.00 HOD.
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Téměř po roce, kdy jsem převzala vede-
ní Klubu SEN v obci po své předchůd-
kyni, vás chci informovat, jak pokračují 
naše aktivity a činnost Klubu. Členů je 
v současné době 75, aktivních max 40. 
Všichni dostávají vždy na začátku měsí-
ce pravidelný přehled nabízených akcí, 
které vychází z našeho ročního plánu. 
Ten jsme společně sestavili začátkem 
tohoto roku a vybraný člen klubu, která 
má danou akci na starosti, ji zajišťuje 
od A do Z. Já jako hlavní koordinátorka 
Klubu s přístupem na náš web a e-mai-
lovou adresu přeposílám potom všem, 
kteří se na akci přihlásili program, který 
připravil garant. Tento systém jsem za-
vedla s úmyslem zapojit více členů do 
činnosti a po roce mohu konstatovat se 
nám zatím osvědčil a hodláme v něm 
tedy pokračovat. 

Letos jsme absolvovali několik autobu-
sových výletů a navštívili neznámá místa 
v Praze i okolí. Vlakem jsme si zajeli do 
blízkých Roztok, kde rozhodně mimo 
jiné, stál za prohlídku ateliér Zdenky 
Braunové. Ráda bych se zmínila i o ná-
vštěvě Hřebčína v Kladrubech, tam se 
nás ujala průvodkyně „par exelence“, 
která nám toho pověděla v dvojnásob-
ném čase, než jsme měli vymezený tolik, 
že nám z toho šla až hlava kolem Pra-
cuje v Hřebčíně asi 35 let a tolik zážitků 
a zajímavostí by bylo na knihu. Viděli 
jsme i kočárovou jízdu v akci, pohladili 
si bílého koně, který šel na výcvik a pro-
hlédli si krásné kočárové muzeum. Další 
povedený zájezd byl na zámek Jemniště 
a do Vlašimi. V zahradě a parku v Jem-
ništi jsme si mimo jiné „ pokecali“ s vel-
kým papouchem ve voliéře, předvedl se 
nám ve své celé kráse bílý páv a pozdra-
vily nás zvědavé lamy ve výběhu. Ne-
čekaně krásná byla procházka velkým 

parkem ve Vlašimi se zachovalými brá-
nami a čínským pavilonem. Když jsme 
si plánovali výlet do Žďáru nad Sázavou 
věděli jsme, že to bude ohromující podí-
vaná všude na co se podíváme. Už když 
jsme přejížděli historický most a auto-
bus nás vyvezl až na kopec ke kostelu 
sv. Jana Nepomuckého i v prostorách 
zámku, bývalého kláštera, který postup-
ně dávají do pořádku potomci slavného 
rodu, nás doprovázel známý Jan Santini. 
Součástí našeho prohlídkového okruhu 
byla i návštěva Muzea nové generace 
s interaktivními ukázkami z historie kláš-
tera. Tento evropský unikát rozhodně 
stál za návštěvu. Opravdovým unikátem 
také byla Bazilika Minor, kterou vysvětil 
sám papež Jan Pavel II. Zářijový výlet do 
Třeboně nám překazily povodně, ale ří-
jen máme nabitý akcemi.

Jako první říjnovou akci k Mezinárodní-
mu dni seniorů připravil OÚ. Již podruhé 
se konalo  setkání seniorů s představiteli 
obce, pohoštěním a hudbou. Byli po-
zváni všichni senioři ze Zelenči od 65 let 
výše. V restauraci Le-Le jsme se sešli 
v hojném počtu a odpoledne bylo za 

aktivní účasti našich zastupitelů vydaře-
né. Děkujeme za něj.

V říjnu jsme se vydali na několik dalších 
výletů, o nich ale zase příště.

Na závěr bych chtěla vyzdvihnout čin-
nost všech garantů za jednotlivé akce. 
Vždy připraví organizaci s popisem ce-
lého dne, nebojí se ani role průvodce 
během cesty autobusem, kdy nás upo-
zorňují na různá zajímavá místa, rezer-
vují vždy místa ve vhodné restauraci na 
společný oběd a mají kontakt na řidiče 
autobusu s ohledem na organizaci od-
jezdu. Právě spolupráce s dopravcem 
je také důležité zmínit, řidiči jsou velmi 
vstřícní a vždy nás v mezích možnosti 
dovezou co nejvýš nebo co nejblíž na-
šemu cíli. Všechny naše akce jsou k vi-
dění ve fotogalerii na webových strán-
kách obce sekce SENIOŘI.

Rádi přivítáme mezi sebe nové čle-
ny, kteří se mohou ozvat na e-mail  
info@klubsen.cz nebo na tel. číslo  
603 371 994.

Hana Malevičová

Z výletu do Žďáru nad Sázavou

Jubilanti 
Blahopřejeme všem jubilantům, kteří v září a říjnu oslavili jubileum 70, 75, 80, 85 a 90 
let. Do dalších dnů a let přejeme hlavně hodně zdraví, elánu, radosti a porozumění 
se všemi blízkými. Životní jubileum oslaví tito zelenečští sousedé:

Sábová Nastasja

Žiklová Alena

Škrabálek Bedřich

Forejtová Věra

Kaplický Vincenc

Klečka Daniel

Zalabák Jan

Samec František

Macháčková Alena
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s novou energií
Stejně jako v předchozích více než 10 
letech, tak i letos Spolek rodičů a přátel 
ZŠ a MŠ Zeleneč uspořádal třetí zářijo-
vou neděli MTB závod. 

Krásné a téměř letní počasí přilákalo na 
val za Kapličkou více než 130 závodníků. 
Ani čísla nestačila! Nejpočetnější byly 
tradičně kategorie dětí do 10 let. Pře-
kvapením byli letos určitě dospělí, a to 
nejen co do celkového počtu závodníků 
a závodnic, ale i tím, že tentokrát ženy, 
pravda, posílené jednou juniorkou, svojí 
účastí trumfly muže!

 

Stejně jako jindy nechyběla dobrá nála-
da, dobré jídlo, skvělé výkony ani krásná 
a milá atmosféra. Frmol, shon, lehkou 
nervozitu a nakonec radost a úlevu 
tentokrát zažívali organizátoři v novém 
složení v čele s Evou Filipovou. V počtu 
vpravdě komorním zastali všechno po-
třebné, oproti minulým ročníkům navíc 
zajistili třeba jízdu zručnosti nebo servis 
kol od místní firmy „KolaDokola“. Jedno-
mu sportovnímu odpoledni a všem, kdo 
dají před pohodlím přednost pohybu, 
věnovali spoustu svého času. Patří jim za 
to velký dík. 

Tím největším poděkováním ale bezpo-
chyby je, a i v dalších letech bude, hojná, 
ne-li ještě hojnější, účast. A k tomu třeba 
i každá nově nabídnutá pomocná ruka!

Markéta Schovánková

Kategorie "předškoláci", ročník 2018/2019, 
délka trati 700 m

Už i v Zelenči se 
ochotničí
Ochotníky, tedy dobrovolníky, kteří už po 
staletí baví bez nároku na honorář, má 
mnoho obcí. A od loňského jara není 
výjimkou ani Zeleneč! V březnu 2023 se 
nás pár divadelních nadšenců různého 
věku dalo dohromady a založili jsme 
ochotnický divadelní spolek s poetic-
kým názvem „Amazelus“. A hned jsme 
se vrhli na zkoušení svého prvního kusu. 

Vybrali jsme hru českého autora a her-
ce Antonína Procházky „Přes přísný 
zákaz dotýká se sněhu“ a napřímo ho 
také oslovili. Pan Procházka nám velmi 
ochotně poskytl scénář a my se už tě-
šíme, až vám jeho hru v našem podá-
ní zahrajeme (a věříme, že na jednom 
z našich představení uvítáme i samot-
ného autora).  Můžete se těšit na třas-
kavou komedii, díky které před Vánoci 
rozhodně zapomenete na starosti svých 
všedních dnů. 

Profesionální herci mají na nazkoušení 
jedné hry dva až tři měsíce, zelenečští 
amatéři si však tento luxus kvůli svému 
vytížení v práci i vlastních rodinách do-
volit nemohou.  Ani to nás ale nemoh-
lo zastavit, abychom se každý týden 
s nadšením nesešli nad scénářem na 
improvizovaném jevišti v jedné ze tříd 
zelenečské základní školy či komunit-
ního centra. V letních měsících jsme 
pak využívali zahrady některých našich 
členů. I když se tedy výsledný tvar rodí 
pomaleji než u profesionálů, v našem 
případě rok a půl, nadšení ochotníků je 
skvělou ingrediencí.

Jak se nám to povedlo, přijďte posoudit 
sami a to:

•  Předpremiéra - úterý 3. 12. 2024 od 
19:00 Komunitní prostor Zeleneč  
(informace na www.amazelus.cz/
divadla/zelenec)

•  Premiéra - pondělí 9. 12. 2024 od 
19:00 Beseda Klánovice  
(vstupenky na www.kcbeseda.eu)

•  Repríza - pátek 10. 1. 2025 od 19:00 
Obecní dům Radonice (informace na 
www.amazelus.cz/divadla/radonice)

•  Repríza - pondělí 13. 1. 2025 od 
19:00 Beseda Klánovice  
(vstupenky na www.kcbeseda.eu)

•  Repríza - pondělí 20. 1. 2025 od 
19:30 Divadlo Horní Počernice (vstu-
penky na www.divadlopocernice.cz)

 
Více informací na www.amazelus.cz

Představením Přes přísný zákaz dotýká 
se sněhu sice Amazelus teprve začí-
ná, ale rozhodně nemá v plánu skončit. 
Všichni členové souboru se už těší na 
další hry, které plánujeme nastudovat. 
Pokud má někdo z vás chuť si taky zkusit 
ochutnat prkna, která znamenají svět, 
neváhejte nás kontaktovat přes náš web. 

Závěrem bychom touto cestou rádi po-
děkovali obci Zeleneč za dotaci ve výši 
10.000 Kč, která pokryla asi 1/3 našich 
dosavadních nákladů na pronájem pro-
stor a rekvizity, které jinak hradí z vlast-
ních prostředků členové našeho spolku.

Rádi vás uvidíme na některém z našich 
představení. 

AMAZELUS, ochotníci Zeleneč
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Víte, co jsou to 
„univerzální těla“? 
Jsou to pracovní listy pro mateřské školy, 
které jsme připravili v rámci projektu MAP 
IV pro Brandýsko (registrační číslo pro-
jektu CZ.02.02.XX/00/23_017/0008412). 

Hned na začátku nového školního roku 
k nám dorazily z tiskárny krásné pracovní 
materiály s názvem „Jen se děti kouk-
něte, co je zvířat na světě“ s podtitulem 
„Afrika“, které jsou určené pro děti z ma-
teřských škol. Sada obsahuje pracovní 
listy, knihu básniček a zajímavosti o zví-
řatech. 

Tvorby těchto materiálů se ujala již zku-
šená dvojice skvělých školkových učite-
lek: paní Martina Straková z MŠ v Odole-
ně Vodě a paní Marcela Vlachová z MŠ 
Dvořákova ve Staré Boleslavi. S oběma 
jste se již setkali při čtení Básniček dvou 
muchomůrek 

Sada obsahuje jednoduché vystřiho-
vánky afrických zvířat, které si děti pře-
dem mohou libovolně vybarvit. Důležité 
je, že vystřihovánky jsou navržené tak, 
aby je i ty nejmenší děti zvládly vystřih-
nout samy. Následně stačí jen slepit tělo 
a hlavu a zábava může začít. Obrázky ve 
vystřihovánkách jsou prací paní Martiny 
Strakové. 

Paní Marcela Vlachová ke každému zví-
řátku napsala originální básničku a také 
několik obecných zajímavostí, které 
následně paní učitelky ve školkách mo-
hou využít během výuky, hry či povídání 
s dětmi.

Koncem září se pracovní listy postupně 
dostanou do mateřských škol v našem 
regionu a věříme, že budou zajímavým 
a veselým obohacením výuky v mateř-
ských školách.

Ještě nemá Vaše školka nejnovější pra-
covní listy z edice MAP? Ať se obrátí 
na koordinátory, kontakty najdete na  
www.mapbrandysko.cz.

 
Za tým MAP IV pro Brandýsko  

Karolina Salačová 
koordinátorka projektu

Charitativní sbírka 
na podporu 
Základní školy 
v České Vsi  
Naše škola se nedávno zapojila do cha-
ritativní sbírky, jejímž cílem bylo poskyt-
nout pomoc Základní škole v České Vsi 
na Jesenicku, zasažené ničivými povod-
němi. Akce probíhala formou on-line 
galerie, kam byly umístěny obrazy vytvo-
řené našimi žáky určené k následnému 
„prodeji“. 

V galerii se představilo více než 500 
unikátních děl, přičemž cena za ob-
razy byla stanovena jako dobrovol-
ná, s minimálním příspěvkem 20 Kč. 

Díky obrovské podpoře rodičů, přátel 
a široké veřejnosti se nám podařilo 
k 11. 10.  vybrat celkem 61 165 Kč. Vý-
těžek z prodeje byl zaslán na účet po-
stižené školy. 

Celá akce by se neuskutečnila bez při-
spění našich žáků, kteří s nadšením tvo-
řili, učitelů výtvarné výchovy a vychova-
telkám, jež se rovněž do projektu aktivně 
zapojili a žáky vedli. Velké poděkování 
patří také zástupcům školního parla-
mentu, jejichž pomoc při organizaci 
této sbírky byla velmi důležitá. 

Děkujeme všem, kteří přispěli nákupem 
obrazů. Vaše laskavost a solidarita po-
mohou mnoha dětem vrátit se k běž-
nému životu a poskytnou jim potřebnou 
pomoc v těžkých časech. 

Radka Johnová Nakreslila Agáta Grofová z 8.A

Úspěšný environmentální 
výjezd propojil páté a deváté 
ročníky  
Žáci pátých a devátých ročníků se v druhém říjnovém týdnu vy-
dali na pět dní na společný výjezd do Krkonoš, který byl bohatý 
na vzdělávací a zábavné aktivity s environmentální tematikou. 
Tento koncept propojení prvního a druhého stupně se ukázal 
jako velmi úspěšný, neboť obě skupiny se navzájem podporo-
valy a společně si užily nezapomenutelný výlet. 

Program zahrnoval různé tmelící hry, s důrazem na vzájem-
né porozumění a spolupráci kolektivu žáků. Klíčovým bodem 
celého výjezdu byl celodenní výstup na Sněžku, kde žáci 
prokázali i svou fyzickou zdatnost a kamarádství. Navíc měli 
možnost využít vyhřívaný bazén hotelu Energetik, což přispělo 
k celkové pohodě a spokojenosti účastníků. 

Celý týden panovala veselá nálada, která napomohla 
k úspěšnému propojení dětí napříč ročníky. Věříme, že se nám 
i nadále bude dařit spojovat žáky různých ročníků a tím pod-
porovat vrstevnické učení a spolupráci, protože tento výjezd je 
důkazem, že společné aktivity mohou být skvělým způsobem 
vedoucím k vzájemnému porozumění a soudržnost mezi žáky. 

Martina Listopadová Havlová

Děti 5. a 9. tříd při výstupu na Sněžku
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Nový začátek pro 
školní parlament 
naší školy  
Se začátkem školního roku proběhly na 
naší škole volby do školního parlamentu, 
které přinesly nejen nové členy, ale i nové 
plány a cíle. V třídních volbách bylo zvo-
leno 26 členů, další 4 členové vzešli z do-
plňujících celoškolních voleb. Nový školní 
parlament se tak skládá z 30 členů, kteří 
si ze svých řad zvolili předsedu školního 
parlamentu - Sáru Fabianovou. 

 

Parlament se zároveň rozdělil do pěti vý-
borů, které se budou zabývat specific-
kými tématy pro dané oblasti. V tomto 
školním roce je pro nás hlavní prioritou, 
aby byl školní parlament plně samo-
statný a všechny akce či změny, které 
navrhne, vycházely přímo z hlav jeho 
členů. Parlament bude spolupracovat 
nejen s vedením školy, ale i s vedením 
obce. 

Na důkaz této spolupráce proběhla 
27. září inaugurace nových členů, bě-
hem které všichni převzali z rukou ředi-
tele školy Mgr. Jiřího Ptáčníka a starosty 
obce Zeleneč Ing. Víta Šikýře inaugu-
rační listinu. 

Podstatou našeho školního parlamentu 
je pro nás zapojení žáků do rozhodová-
ní o záležitostech, které ovlivňují chod 
školy a jejich každodenní život. Žáci zde 
mohou vyjadřovat své názory, podněty 
a návrhy na zlepšení školního prostředí, 
čímž se učí aktivně podílet na demokra-
tických procesech. Zároveň rozvíjí u žáků 
dovednosti jako zodpovědnost, komuni-
kaci a spolupráci, a vede je k tomu, aby 
se stali aktivními občany v demokratické 
společnosti. 

Další neméně důležitou funkcí je i po-
řádání školních akcí. Tak například 
v říjnu proběhne úklid obce a oslava 
Halloween. V lednu se uskuteční škol-
ní turnaj ve vybíjené pro žáky 4.–9. tříd 
a překážková dráha pro žáky 1.–3. tříd. 
V dubnu se opět budeme věnovat úkli-
du obce a na závěr školního roku si pro 
všechny žáky školy připravuje sportovně 
nesportovní den. 

Aleš Suchý 

Noví členové školního parlamentu

Škola na cestě 
k budoucnosti
implementace Strategie 2030+ 
a moderních vzdělávacích metod  

Naše škola se připravuje na změny v du-
chu koncepce Strategie 2030+, která 
představuje revoluční přístup ke vzdělá-
vání s cílem vytvořit prostředí, kde každé 
dítě může naplno rozvinout svůj poten-
ciál. Prostřednictvím rozmanitých a mo-
derních metod a forem výuky se snaží-
me zajistit, aby každý žák získal potřebné 
znalosti a kompetence pro úspěšný ži-
vot. 

Inovativní přístup k žákům považujeme 
za laboratoř, kde neustále experimentu-
jeme a rozvíjíme nové vzdělávací meto-
dy. Podporujeme princip sdílení a spo-
lupráce mezi pedagogy, kteří začínají 
pracovat v učících se skupinách. Tímto 
způsobem vytváříme systém podpory 
a vzájemné kooperace, která povede 
k zajímavějším vyučovacím hodinám 
a naplní kompetence našich žáků. 

Naši pedagogové pravidelně sdílejí své 
zkušenosti a metodiky získané na růz-
ných školeních. Zároveň zveme odbor-

níky z pedagogické praxe do naší školy, 
aby se podělili o své znalosti a pomohli 
nám nejnovější vzdělávací trendy zavá-
dět. 

Velký důraz klademe na sebehodnoce-
ní jak žáků, tak učitelů, protože věříme, 
že to je klíčem k neustálému zlepšování. 
Navíc se aktivně věnujeme využívání di-
gitálních technologií ve vzdělávání, a to 
s důrazem na kritické myšlení. 

Pracujeme také v duchu programu PBIS, 
což znamená, že podporujeme pozitiv-
ní chování ve škole prostřednictvím jas-
ně definovaných očekávání a pozitivní 
motivace. Naše hodiny etické výchovy 
jsou obohaceny o koncepci KiVA, což 

je finský program zaměřený na prevenci 
šikany a podporu pozitivního a bezpeč-
ného školního prostředí. 

Podporujeme vzájemné učení a pro-
pojení prvního a druhého stupně, čímž 
vytváříme pevné základy pro vrstevnické 
učení a spolupráci mezi dětmi různého 
věku. 

Naše škola se tak stává místem, kde se 
prolínají inovace s osvědčenými postu-
py, a kde je každý žák motivován a pod-
porován k dosažení svých osobních cílů. 
Věříme, že naše úsilí přispěje k vytvoře-
ní lepší budoucnosti pro všechny naše 
žáky. 

 Martina Listopadová Havlová

Jiří Ptáčník, Martina Listopadová Havlová, Martina Myrdaczová
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Obec obnovila 
možnost plavání
Po delší pauze bylo obnoveno plavání 
pro všechny obyvatele Zelenče. S ná-
padem přišel Výbor pro školství, kulturu, 
sport a sociální věci, jeho členové před-
ložili vedení obce finanční rozvahu a zjis-
tili možnosti dopravy i rezervace bazénu. 
A tak od října mohou všichni Zelenečští 
každou neděli dopoledne využít bazén 
Pedagogické fakulty Univerzity Karlovy 
v Brandýse nad Labem. 

 
K dopravě na místo mohou využít pro-
najatý autobus, který odjíždí od auto-
busové zastávky u České pošty nebo 
restaurace LeLe. Případně se mohou 
dopravit vlastním autem. Díky příspěvku 
obce je poplatek za plavání pouhých 
70 Kč a děti do 10 let věku mají vstup 
zdarma. Registrace předem není nutná, 
stačí přijít a užít si hodinu zdravé vodní 
aktivity.

Věříme, že tuto skvělou příležitost ocení 
mnoho z vás a že se z plavání stane opět 
pravidelná a hojně využívaná aktivita. 

Informace pro zájemce o plavání:

Čas a místo odjezdu autobusu:
9.20 -  autobusová zastávka u České 

pošty (ul. Čsl. armády 113)
9.30 -  autobusová zastávka u restaura-

ce LeLe (ul. Čsl. armády 44)

Kde: 
Plavecký bazén Pedagogické fakulty 
UK, Fakultní 407, Brandýs nad Labem

Termíny: 
3. 11., 10. 11., 17. 11., 24. 11. 2024 
10.00–11.00 hod.

Poplatek:  
70 Kč za osobu, děti do 10 let ZDARMA

Poplatek bude vybírán na místě v hoto-
vosti. Kontaktní osobou je Libuše Ešne-
rová, případně Andrea Podlipská.

redakce 

Venkovní kluziště
Uplynulou zimu jsme zaznamenali velmi pozitivní ohlasy na 
venkovní kluziště, které jsme zřídili v areálu SK Zeleneč. Rádi 
bychom tuto zimní aktivitu připravili i v nadcházejícím zimním 
období. Vše však záleží na počasí, protože kluziště můžeme 
realizovat pouze pokud klesne teplota několik dní po sobě 
pod bod mrazu. Držme si tedy pěsti, aby nám počasí v tomto 
směru přálo a my si mohli zase nasadit brusle. O případném 
otevření kluziště vás budeme informovat na webových strán-
kách obce v aktualitách. 

redakce

Zasaď si svůj strom
Obec Zeleneč bude v listopadu realizovat projekt výsadby 
ovocné aleje, který spolufinancuje nezisková organizace MAS 
- Střední polabí z.s. Chcete si i vy zasadit svůj strom? Jako jed-
notlivec, skupina přátel nebo rodina? Nyní máte jedinečnou 
příležitost! Stačí se přihlásit přes webový formulář a pak už jen 
přijít a za odborného dohledu profesionálů zasadit višeň, jab-
loň nebo třeba slivoň. 

KDY: sobota 16. 11. 2024
KDE: ul. Kmochova směrem k Horním Počernicím 

Počet míst je omezen. Kompletní informace obdržíte po při-
hlášení.
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Náměstí Neupfarrplatz s adventními trhy

Zelenečský piknik 
oslava konce léta letos spojená s po-
mocí postiženým povodněmi

V sobotu 21. září hřálo slunce od rána až 
do večera. V Zelenči jsme si tak mohli 
užít druhý ročník Zelenečského pikniku 
zakončený večerem v tanečním rytmu. 

Opět po roce jsme ochutnali dobroty 
z celého světa v kombinaci s různými 
druhy nápojů. Žízeň totiž bylo mož-
né zahnat dobrým pivem, míchanými 
drinky, limonádami a nechyběla ani 
skvělá káva. Obecní louku zaplnily roz-
ličné vůně z grilů, pecí a pánví. Jednou 
z nejintenzivnějších byl pak stánek Pro-
stě kimchi, který můžete navštívit každý 
pátek na zelenečském trhu a jejich vo-
ňavé fermentované dobroty si kupovat 
pravidelně. 

Celé odpoledne probíhala v šapitó zají-
mavá interaktivní výstava Včelí království, 
která přilákala a zabavila děti všech vě-
kových skupin. Autorem byl Jakub Uvíra, 
jehož medovou značku určitě dobře 
znáte nejen z pátečních trhů. Program 
pro děti byl zakončen pohádkou Malá 
čarodějnice od divadla Creativo. 

Pohodovou atmosféru pozdního léta 
zpříjemnila hudba v podání španělské 

kytarové dvojice Duo Fuego a naší milé 
sousedky Radky Fišarové, která s komor-
ním doprovodem zazpívala francouzský 
šanson. Odpoledne zpestřil cenami 
z evropských soutěží ověnčený barman 
Kyril se svou úžasnou barmanskou show. 

Večer byl ve znamení disco párty v ša-
pitó pod taktovkou DJ Honyse. Travnatý 
taneční parket zaplnili tanečníci všech 
věkových kategorií. 

 

Během pikniku bylo možné přispět na 
sbírku vyhlášenou ve spolupráci vedení 
obce a organizace Člověk v tísni pro lidi 
postižené zářijovými povodněmi pro-
střednictvím speciálního QR kódu přímo 
na místě.

Dobré jídlo a pití prostě dokáže lidi krás-
ně stmelit a akce plné dobré nálady jsou 
v Zelenči potřeba. Už teď se těšíme na 
další ročník Zelenečského pikniku v so-
botu 20. září 2025.

KOKO Jana

Adventní výlet do 
Německa 
Obec Zeleneč opět připravila pro své 
obyvatele výlet za adventními trhy do 
německého Regensburgu neboli Řez-
na.

Pomalu se blíží vánoční doba, a tak je 
i nejvyšší čas nakoupit dárky a zahřát 

se svařeným vínem nebo punčem. Při 
rozhodování, jaké město letos navští-
vit, padla volba na bavorský Regens-
burg, kterému se také přezdívá perla na 
Dunaji. Může se chlubit významným his-
torickým centrem, které je zapsáno na 
seznamu Světového dědictví UNESCO 
s téměř tisíci památkově chráněnými 
stavbami a také jedinečnými vánoční-
mi trhy. Útulné centrum města, kde na 
vás na každém kroku dýchá atmosfé-
ra let minulých nabízí mnoho kaváren 

a restaurací, ale také zde najdete třeba 
nejstarší výrobnu klobás na světě Wurst-
kuchl u Kamenného mostu. Je tedy 
skutečně co objevovat! Aby byl zážitek 
z návštěvy města nezapomenutelný, 
můžete ta nejzajímavější místa projít bě-
hem komentované prohlídky s českou 
průvodkyní, která svůj výklad začne už 
během cesty ze Zelenče. 

INFORMACE K VÝLETU
Datum:            10. 12. 2024
Čas odjezdu:  7.15 hod. od obecního úřadu 

v Zelenči (ul. Kasalova 467)
Registrace:      do 11. 11. 2024 e-mailem na 

akce@zelenec.cz 
nebo telefonicky na  
606 359 879

Cena pro seniory 65+ let:  400 Kč
Cena pro ostatní dospělé osoby:  800 Kč
Platba:    do 18. 11. 2024 

Výlet pořádá Obec Zeleneč výhradně 
pro obyvatele Zelenče.

redakce
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Ze Zelenče až do Keni
vedoucí HR v Lékaři bez hranic, obyvatelka Zelenče

Už více než pět let pracuje naše zelenečská spoluobčanka 
Pavla Teplá jako vedoucí HR oddělení organizace Lékaři bez 
hranic. Má na starosti výběr a podporu kolegů a kolegyň z lé-
kařských i podpůrných profesí, kteří jezdí na humanitární mise 
po celém světě. Nedávno se však sama vydala pomáhat do 
Keni.

Kdy se zrodila myšlenka vyrazit s organizací Lékaři bez hra-
nic do zahraničí?
Už od mládí jsem si představovala, že pojedu pomáhat lidem, 
kteří nemají takové štěstí jako my, kteří žijeme v bezpečí, a lé-
kařské a jiné služby vnímáme jako samozřejmost. Vlastně jsem 
ani nikdy nevěřila, že budu mít takovou příležitost. Pak se mi 
nečekaně naskytla možnost pracovat pro českou kancelář 
Lékařů bez hranic. Naučila jsem se specifickou metodologii 
v oblasti HR průzkumů a analýz u norské kanceláře Lékařů bez 
hranic, abych mohla zvládnout projekty, které nejsou s ohle-
dem na mé časové možnosti až tak náročné. A když se na-
skytla příležitost vyjet na misi do Keni, byla jsem připravena.

Co bylo náplní vašeho pobytu v Keni?
Lékaři bez hranic působí v Keni nepřetržitě od roku 1987. Začí-
nali zde s aktivitami zaměřenými na pomoc lidem postiženým 
občanskou válkou v sousedícím Jižním Súdánu. V současnosti 
nabízíme pomoc lidem v uprchlických táborech. Jde přede-
vším o problematiku sexuálního násilí, užívání drog, HIV, one-
mocnění tuberkulózou nebo jiné chronické choroby. Lékaři 
bez hranic na svých projektech primárně zaměstnávají místní 
lidi a zajišťujeme pomoc všem, komu se nedostává základní 
lékařská péče. Pro organizaci je velice důležité jim zajistit pra-
covní příležitosti a zároveň spravedlivé a odpovídající pracovní 
podmínky se vším respektem k neziskové oblasti. Mým úkolem 
bylo zmapovat minimální životní náklady a podmínky zaměst-
nanců v neziskovém sektoru v Keni v kontextu východní Afriky. 
Podobné průzkumy nejsou neobvyklé, často je realizujeme 
v místech našich projektů. 

Jak dlouho jste byla v Keni a jak probíhala vaše mise?
V Keni jsem byla měsíc a převážnou část jsem strávila v Nai-
robi. Měla jsem pouze pár týdnů na získání všech potřebných 
dat, proto jsem celé dny trávila v terénu rozhovory se zaměst-
nanci a zástupci neziskových organizací. Po návratu musím 
ještě veškerá data zpracovat.

Na co budete v souvislosti s misí v Keni nejraději vzpomínat?
Měla jsem možnost sledovat projekt Lékařů bez hranic u hra-
nic s Ugandou. Ve spolupráci se státní nemocnicí zde posky-
tujeme lékařskou péči lidem v oblasti, která patří k nejchud-
ším v Keni. Strávila jsem pár hodin v nemocnici a sledovala 
úžasnou práci kolegů, kteří odvádějí v nelehkých podmínkách 
neuvěřitelné výkony. Vidět skutečnou pomoc, kterou lidem 
přinášíme, mi dalo vše, co jsem potřebovala. Obzvlášť si pa-
matuji chvíli, kdy jsem s kolegy stála na břehu Viktoriina jezera, 
dívala se na neskutečný západ slunce a v duchu si říkala, že 
napříč všemu, co aktuálně svět řeší, se dějí i dobré věci. A že 
vše dává smysl…

Lubor Černohlávek

Pavla Teplá během pobytu v Keni 

Nápad a dobrá nálada vám budou stačit,
abyste s námi vytvořili třeba dárek pod
stromeček. Materiál na háčkování bude

k dispozici na místě.
Registrace předem není nutná.

Pojďme se zaháčkovat

KDY: 17. 11. 2024, 17-19 hod
KDE: klubovna SK Zeleneč
www.zelenec.cz
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Znáte svůj kraj? 
Malý politický kvíz 
Máme za sebou v pořadí již šesté 
krajské volby. Zkuste odpovědět na 
pár kontrolních otázek, které prověří 
vaši znalost moderní politické historie 
Středočeského kraje. 

1. Historicky první volby do zastupitelstva 
Středočeského kraje proběhly v roce: 

a.  1998 
b.  2000
c.  2002
d.  2004

2. Prvním středočeským hejtmanem byl:  
a.  Petr Beitl 
b.  Petr Benda
c.  Petr Bárta
d.  Petr Bendl

 
3. Který z následujících sociálních demo-
kratů nikdy nebyl středočeským hejtma-
nem? 

a.  David Rath
b.  Miloš Petera
c.  Jan Hamáček
d.  Josef Řihák

4. Kolik žen dosud zastávalo funkci hejt-
manky našeho kraje? 

a.  1  
b.  2 
c.  3 
d.  4

5. Která z uvedených žen nebyla nikdy hejt-
mankou Středočeského kraje?  

a.  Petra Pecková 
b.  Libuše Benešová
c.  Zuzana Moravčíková 
d.  Jaroslava Pokorná Jermanová

 
6. Která strana, hnutí či koalice získala 
největší počet hlasů v letošních krajských 
volbách v našem kraji? 

a.  ANO 
b.  Spolu
c.  STAN
d.  Stačilo!

5–6 správných odpovědí: Skvěle, 
můžete jít z fleku do televize 
komentovat příští volby a nikdo vás tam 
nenachytá na švestkách.  

3–4 správné odpovědi: Politiku ve svém 
kraji znáte velmi slušně a navíc pozorně 
čtete Zelenečský zpravodaj. Jen tak dál.         

0–2 správné odpovědi: Nic moc, že 
byly nějaké volby zřejmě ani netušíte. 
Jen pozor, abyste se nedivil(a), kdo že to 
o vás a bez vás rozhoduje. 

Správné odpovědi: 1. b), 2. d), 3. c), 4. c), 5. b), 6. a).
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Omluva! Omlouváme se za mystifikaci v minulém kvízu: 2 x 5 + 3 opravdu není 11. Správně byla odpověď a), ne b). Umělou 
inteligenci je prostě třeba pořádně kontrolovat. 
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Jak je to 
s územním 
plánem 
a výstavbou 
v Zelenči 
a Mstěticích
(reakce na příspěvek zastupitele 
J. Skřivana “Článek bez pokračo-
vání” v ZZ 4/2024)

Ačkoliv místní část Zelenče – 
Mstětice mají územní plán již od 
roku 1994 a v současnosti zde 
platí změna číslo 5, Zeleneč na 
schválení svého územního plánu 
stále čeká. Zamysleli jste se někdy 
nad tím, proč vlastně Zeleneč řeší 
územní plán až teď? Komu stav 
bez územního plánu v minulosti 
vyhovoval? Proč okolní obce mají 
územní plány desítky let a Zeleneč 
ne?

A teď k současnému projednávání 
územního plánu Zelenče. Je třeba 
zdůraznit, že se neprojednává je-
nom Zeleneč, ale i Mstětice – a to je 
klíčové. Každý z vás ví, že ve Mstěti-
cích se má stavět „Nový Zeleneč“, 
městečko pro cca 3500 obyvatel. 
Nejde o miliony, ale o miliardy. 
A my jsme byli od začátku vystave-
ni tlaku na změny ve prospěch de-
velopera. Navýšení počtu podlaží, 
změny v etapizaci atd.. Souběžně 

probíhala jednání s developerem 
nad plánovací smlouvou, která má 
chránit zájmy obce. Komunikace 
s pořizovatelem / zpracovatelem 
(který s předchozím vedením obce 
úzce spolupracoval nad ÚP Mstě-
tic – změnou číslo 5) vázla i přes 
opakované urgence. Zřejmě se 
čekalo zda ustoupíme tlaku nebo 
se dohodneme… 

No, zatím jsme se s develope-
rem nedohodli, ale pořizovatele / 
zpracovatele se nám podařilo roz-
hýbat, a tak 13. 6. 2024 proběhlo 
opakované veřejné projednání. Je 
pochopitelné, že územní plán (kte-
rý měl být již desítky let schválen) 
se nemůže líbit všem. Je ale škoda, 
že si někteří účastníci návrh více 
neprostudovali či nebyli ochot-
ni naslouchat vysvětlení. Stručně 
tedy k nejprobíranějším bodům:

•  Na výjezdu směrem do Mstětic 
vlevo chceme vybudovat cen-
trální sběrný dvůr a nové sídlo 
technických služeb. Naši chlapi 
a technika tak konečně budou 
mít slušné zázemí. 

•  Za tímto objektem bychom na 
Mstětické rádi realizovali atletic-
ký ovál s inline dráhou. Umožnili 
tak ZŠ sportovní rozvoj zeleneč-
ských dětí/vnoučat na jediném 
rovinatém pozemku v blízkosti 
ZŠ, kam se atletický ovál ve-
jde a zároveň podpořili silný 
a úspěšný oddíl inlinistů v obci.  

•  Rozšíření sportovního areálu SK 
Zeleneč za biokoridorem (nikoliv 

na úkor biokoridoru jak se někte-
ří snaží tvrdit) na poli – chceme 
umožnit největšímu sportovnímu 
klubu v obci slušné podmínky pro 
trénování i přes zimu. 

•  Vybudování propojky okolo ČOV 
v Čertousech – zde je v územ-
ním plánu jasně dané, že toto 
bude možné realizovat pouze za 
podmínky pokračování propojky 
až na ulici Náchodská a D11. Sa-
mostatně jej nelze realizovat.  

•  Bytová výstavba v areálu Ferony 
– ano, v tomto areálu zvažujeme 
multifunkční halu doplnit obec-
ní bytovou výstavbou. Chceme 
umožnit omlazení obce - úbytek 
narozených dětí je enormní. 

Nyní pořizovatel/zpracovatel zpra-
covává přijaté připomínky/námit-
ky tak, aby mohl být výsledný ná-
vrh předložen zastupitelstvu obce 
k projednání. 

Závěrem mi dovolte drobný po-
stesk nad obviněním, že novými 
sportovišti a sídlem TS zabíráme 
ornou půdu. Zábor naopak v souč-
tu snižujeme, podařilo se nám totiž 
část výstavby ve Mstěticích vyškrt-
nout. A jsme zpět ve Mstěticích – 
tady plánovaná výstavba na půdě 
nejlepší bonity nikomu z předcho-
zího vedení obce nevadila… 

Vít Šikýř

Jak šel čas 
s novým 
úsekem 
cyklostezky
V brzkém čase bude do provozu 
uvedena nová část cyklostezky 
kolem Datového centra. Dokon-
čení této části cyklostezky figuro-
valo jako jeden z bodů volebního 
programu ZSNK, na které naváza-
lo i současné vedení obce a my 
z toho máme velkou radost. Tento 

projekt má velice dlouhou ča-
sovou osu a od začátku ho pro-
vázelo mnoho objektivních i ne-
plánovaných problémů. Zdržení 
projektu začalo již v minulém vo-
lebním období. Občané podepi-
sovali proti projektu petici, kterou 
organizoval Ing. Miroslav Bauer 
(nyní projektový analytik obce 
Zeleneč), pokračovalo to ano-
nymním oznámením na Krajský 
odbor životní prostředí o nedovo-
leném kácení křovin a velký vliv na 
zdržení měla i havárie plynového 
potrubí z listopadu 2021, v jejímž 
důsledku byla odhalena chyba 
projektanta, a ta celou rozeta-

věnou stavbu stopla. Na podnět 
správce sítí, bylo vyžádáno zasta-
vení a přepracování projektu.

V závěru minulého volebního ob-
dobí navrhovali zástupci ZSNK 
vybudování pumptracku na po-
zemku vklíněném mezi Datové 
centrum, nově vznikající cyklo-
stezku a silnici na Svémyslice. Tato 
plocha o výměře cca 3 000 m2, na 
které se nesmějí s ohledem na již 
zmíněné sítě budovat žádné stav-
by, by byla pro tento účel napros-
to ideální. Bohužel, na tomto vy-
užití nebyla shoda se současným 
vedením, které zde navrhovalo 

Redakce Zelenečského zpravodaje je ze zákona povinna publikovat příspěvky všech zastupitelů obce.  
Redakce neodpovídá za tyto příspěvky a nezasahuje do nich obsahově ani redakčně.
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psí louku. Zde je nutno dodat, že 
na pumptrack by většina uživate-
lů dojela na kole, na psí louku by 
nemalá část lidí dojela se svým 
psím mazlíčkem autem.

Již rozestavěná, akce se musela 
současným vedením vysoutěžit 
znovu i s ohledem na změnu pro-
jektu. Zástupci ZSNK v této fázi 
navrhovali využití mlatového po-
vrchu, který by sloužil pro cyklisty 
stejně dobře jako asfalt a navíc 
by byl vhodnější i z pohledu udr-
žení vody v krajině, jelikož umož-
ňuje zasakování vody. Noví zá-
stupci obce z řad Sousedů však 
chtěli uplatnit spolufinancování 

z evropských dotačních zdrojů, 
což samozřejmě vypadá na první 
pohled hospodárně a výhodně. 
Aby však byly naplněny podmín-
ky dotace, bylo nutné využít as-
faltový povrch a navíc ho doplnit 
betonovými obrubami. Nezastí-
ráme, že na první pohled pozitiv-
ní změna pro občany obce může 
mít i nějaké negativní dopady. 
Těmi je především ztráta klido-
vých míst pro divoce žijící zvěř. 
Doufejme, že na tuto ztátu bude 
myslet nový územní plán obce 
Zeleneč, ve kterém budou navr-
žena dostatečná kompenzační 
opatření. Územní plán měl být 
dle slov současného starosty ho-

tov v září, zapomněl však dodat 
ve kterém roce... Na závěr musí-
me říci, že tato nová spojnice již 
stojí a doufejme, že bude obča-
nům nejen Zelenče dobře slou-
žit. Snad se stane součástí výletů 
na kole do Polabí, při cestách za 
prací i zábavou a nabídne nová 
neokoukaná místa k procházkám 
a sportovnímu vyžití.

Kolektiv zástupců ZSNK

Obec má 
dotovat hlavně 
neziskové aktivity
(reakce na příspěvek zastupitele 
J. Bašty “Není dotace jako dotace” 
v ZZ 4/2024)

Dotační program jsme s kolegy 
ze Sousedů pro Zeleneč navrhli a pro-
sadili už v minulém volebním období. 
Finanční příspěvky obce od počátku 
sloužily na podporu neziskových akti-
vit pořádaných spolky, ve kterých vět-
šina členů pracuje zdarma. Dotace 
z rozpočtu obce jim slouží například 
jako příspěvek na nájemné prostor, 
na pořízení odměn při soutěžích, 
úhradu autobusové dopravy nebo 
služby průvodců. Tedy především na 

služby, které jsou nedílnou součástí 
jejich aktivit, nicméně vydělat na ně 
by nebylo jednoduché.

Kolegovi Baštovi se nelíbí, že zastu-
pitelé SpZ nepodpořili dotaci pro 
Hobbýk ve výši 70 000 Kč na kroužek 
keramiky pro seniory. Má na to samo-
zřejmě právo. Nicméně sluší se dodat 
dvě skutečnosti. Tou první je fakt, že 
Hobbýk má formu obchodní společ-
nosti (s.r.o.), nikoli spolku. Je to tedy 
podnikatelský subjekt, ne neziskovka. 

Druhou je pak fakt, že keramický 
kroužek je záležitostí pro velmi úzkou 
skupinu lidí. Konkrétně je určen pro 
8 seniorů či seniorek, a to nezna-
mená nic jiného, než že každý z nich 
by od obce dostal celých 8750 Kč. 
V Zelenči ovšem máme přibližně 
280 seniorů. Kdybychom chtěli být 
spravedliví, museli bychom stejnou 

částkou přispět každému z nich, a to 
by znamenalo částku 2,5 milionů 
korun ročně. Kroužku keramiky jsme 
přes naše výhrady, že dotační pro-
gram nemá financovat podnikatelské 
aktivity, nakonec přidělili podporu ve 
výši 35 000 Kč. To pořád znamená asi 
50% spoluúčast. 

A závěrem pro srovnání: Klubu senior 
s 60 členy jsme v letošním rozpočtu 
obce vyčlenili 120 000 Kč. Ani to ov-
šem není jediná podpora aktivit pro 
seniory, kterým nabízíme pronájem 
komunitního prostoru zdarma, setká-
ní při příležitosti dne seniorů s hudbou 
a speciální aktivity v rámci Zeleneč-
ské akademie.

Petra Moravečková
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Obec na klíč
K napsání tohoto příspěvku mi 
byla inspirací poloprázdná papí-
rová taška s listím a suchou trá-
vou donesená spoluobčankou 
na zářijové zastupitelstvo. Měla 
to být ukázka, že ulice a chodníky 
nejsou zcela vyčištěné před hrozí-
cími záplavami. Jistě podobných 
důkazů o tom, že obec není 100% 
čistá a 100% dokonalá v každém 
okamžiku, se dá najít spousta. 
Ale za prvé není v silách zaměst-
nanců a spolupracovníků tohoto 
dosáhnout a za druhé to ani není 
cílem jejich práce. Všichni děla-
jí maximum pro to, aby Zeleneč 
byl přívětivější k žití, bezpečnější, 

zábavnější, modernější, a to vše 
mnohdy nad rámec své pracovní 
doby. Příkladem budiž právě ná-
ročná příprava a následné řešení 
problémů způsobených výše zmí-
něnými extrémními srážkami o ví-
kendu v polovině září.

Ale proč to všechno píšu? Vím, že 
v obci je spousta lidí, kteří zkrát-
ka, když vidí nějaký problém, je-
hož řešení je v jejich silách, bez 
řečí ho vyřeší. Proto děkuji všem 
zelenečským, kteří jsou si vědomi 
toho, že jejich spoluúčast na zve-
lebování obce je potřebná a ví-
taná. Ať už se jedná o obyčejné 
posekání trávy na dvou metrech 
čtverečních obecního trávníku za 
plotem nebo zametení chodníku 

před domem až po zorganizování 
kulturní nebo sportovní akce. Po-
třebná a vítaná je i samotná účast 
na takových akcích pořádaných 
obcí, protože jedině tak je mož-
né zjistit, o co konkrétně je mezi 
občany zájem. Někdy stačí zavo-
lat či napsat na úřad, že vás něco 
v obci potěšilo, dobře posloužilo 
nebo naopak máte konstruktivní 
návrh na zlepšení. Prostě mít chuť 
se na dění v obci podílet sebe-
menším příspěvkem. Pro ty, kte-
ří čekají, že dostanou obec „na 
klíč“, mám výzvu - s Vámi nám to 
půjde líp!

Hana Urbánková
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Znáte dobu 
rozkladu 
odpadů? 
V naší pravidelné rubrice o od-
padech bychom vám tentokrát 
chtěli říct něco málo o tom, jak 
dlouho se rozkládá odpad po-
hozený v přírodě. Doba rozkladu 
se samozřejmě může lišit podle 
toho, zda se bavíme o odpadcích 
ve vlhkém lese nebo na vyschlém 
poli. Pro všechny případy ale platí, 
že takové “poklady” přírodě velmi 
škodí, a to především tím, jaké je-
dovaté látky uvolňují. Ty pak mo-
hou mít velmi negativní vliv nejen 
na životní prostředí, ale mohou 
také ohrožovat živé organismy. 

Bohužel při procházkách příro-
dou na odpadky narazíme téměř 
vždy a není to pěkný pohled. Pro-
to začala města a správci lesů 
návštěvníky edukovat ve snaze 
zachovat okolí čisté a bezpečné 
pro místní zvěř. Například na čer-
vené stezce v kutnohorském lese 
narazíte na ceduli, která kolem-
jdoucím ukazuje nalezené od-
padky a jak dlouho by trvalo než 
by se rozložily.

Jak se říká, co se v mládí naučíš, 
ve stáří jako když najdeš, proto by 
především rodiče měli své děti 
učit tomu, jak se v přírodě správně 
chovat a jak zde nakládat s od-
padky. Stačí si zapamatovat a ří-
dit se jednoduchým pravidlem, ať 
už při výletu do hor, na vodu nebo 
třeba jen při letním pikniku či pro-
cházce se psem - co si do přírody 
přineseme, to si také odneseme. 

Lucie González

Změny ve svozu 
tříděného odpadu
Od roku 2025 dojde hned ke dvěma 
změnám u tříděného odpadu. První no-
vinkou bude zavedení jednorázových 
pytlů na plasty, které v lednu dostane 
každá domácnost na celý rok. Tou dru-
hou, zásadnější, bude úprava frekven-
ce svozu tříděného odpadu. Od ledna 
bude svoz probíhat 1x za 14 dní, a to 
ve stejném týdnu jako čtrnáctidenní 

svoz směsného odpadu a bioodpadu. 
Zároveň umístíme kontejnery na tříděný 
odpad před sběrný dvůr v Husově ulici 
a bude zde možné odložit plasty, papír, 
sklo, nápojové kartony a kovové obaly 
kdykoliv.

K tomuto kroku nás vede snaha o zvý-
šení efektivity svozu tříděného odpadu 
a úsporu finančních prostředků. V sou-
časnosti je téměř 30 % pracovní doby 
zaměstnanců Technických služeb vyu-
žíváno na svoz a následné zpracování 
odpadu, přitom od domů často vysypá-

vají poloprázdné pytle a nádoby. Úpra-
va svozu přinese větší časový prostor 
zaměstnanců na péči o vzhled obce 
a další potřebné činnosti. 

Podrobné informace o těchto změ-
nách najdete na webových stránkách 
obce a budeme vás o nich průběžně 
informovat prostřednictvím našich so-
ciálních sítí.

Petra Moravečková

Zdroj: www.samosebou.cz
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Dánsko – šťastná 
země severu a její 
vánoční kouzla 
Jak se slaví advent v zemi, která dala 
světu pohádky Hanse Christiana An-
dersena, Shakespearovi inspiraci pro 
Hamleta, a všem hravým duším LEGO? 
Jaké jsou vánoční tradice a další zvy-
ky šťastné země severu, jejíž obyvatelé 
milují „hygge“? A co v Dánsku navštívit, 
když tam nejsou hory a moře je stu-
dené? Odpovědi nejen na tyto otázky 
se dozvíte na cestovatelské besedě 
o Dánsku s Katkou Bartošovou. Rezer-
vace přes QR kód nebo přes e-mail  
akce@zelenec.cz.

Těšíme se na vás. 

 

čtvrtek
21/11/2024  
od 19.00
Komunitní prostor, 

Školní 3, Zeleneč
Pořádá Obec Zeleneč 

Prezentace 
architektonických 
studií v Zelenči 
Některé části obce v budoucích letech 
změní svou tvář, a to zásadně. Přijďte na 
veřejnou prezentaci architektonických 
studií, kterou povede architekt Přemysl 
Kokeš. Na programu bude:

•  rozšíření hřbitova
•  rekonstrukce mateřské školy
•  rekonstrukce ulice Čsl. armády

Prostor bude také na vaše dotazy bě-
hem závěrečné diskuze. 

 

 

čtvrtek
28/11/2024  
od 18.00
Komunitní prostor, 

Školní 3, Zeleneč

Pořádá Obec Zeleneč 
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ZELENEČSKÝ  
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Ročník 2, 5/ 2024 (vychází 6 x do roka: únor, duben, červen, srpen, říjen, prosinec)
Periodický tisk územního samosprávného celku. Náklad 1200 ks.
Uzávěrka pro inzerci i články (včetně pozvánek) je vždy k 10. dni měsíce, kdy zpravodaj   
vychází, do 12.00 hod. Veškerá inzerce se podává formou emailu (viz níže) nebo přes datovou 
schránku zqhaskc.

REGISTRACE: pod číslem MK ČR E 24458 
EDITOR: Lucie González; kontakt: lucie.cerna@zelenec.cz 
TECHNICKÁ REDAKCE A GRAFICKÁ ÚPRAVA: chaba.design
Není-li uvedeno jinak, fotografie pořídila redakce nebo byly poskytnuty autory.  
REDAKČNÍ RADA: Ladislav Mrklas, David Novák, Petra Feřtrová, Lubor Černohlávek 

PŘÍJEM ČLÁNKŮ A INZERCE:   
e-maily: zpravodaj@zelenec.cz / inzerce@zelenec.cz.  
Články odeslané po uzávěrce nebudou přijaty do tištěného zpravodaje. Za obsahovou 
a stylistickou správnost příspěvků ručí autor. Příspěvky nemusí odrážet názor redakce.  
Autorská práva vyhrazena. Přetisk pouze se souhlasem vydavatele. Redakce si vyhrazuje 
právo příspěvky krátit. Nevyžádané příspěvky a fotografie se nevracejí. Fotografie použité ve 
zpravodaji jsou zveřejněné se souhlasem jejich majitele.

TISK: Zdeněk Král, Tiskárna Daniel s.r.o., Bellova 124, 109 00 Praha 10

VYDAVATEL: 

Obec Zeleneč
Kasalova 467
250 91 Zeleneč
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NEPRODEJNÉ

Adventní čas  
v Zelenči

Rozsvícení  
vánočního stromu
01/12/2024 od 17.00 v parku u pomníku

Mikulášská nadílka
05/12/2024 od 17.00 v parku u vánočního stromu

Adventní Trhy v Zelenči
13/12/2024 od 15.00 parkoviště u vlakové zastávky 

Vánoční koledování
20/12/2024 od 18.00 asfaltová plocha u SK Zeleneč

Trhy v Zelenči
01/11, 15/11, 29/11, 13/12/2024

15.00–18.00 
parkoviště u vlakové zastávky v ulici Husova

Pořádá obez Zeleneč


